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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

  گزارش

فراخوانی برای استارتاپهای گردشگری
اداره گردشــگری و مرکز خلاقیت ها و نوآوری 
شــهرداری اصفهان با همکاری یکدیگر با انتشار 
فراخوانی با هدف توســعه صنعت گردشــگری 
در این شــهر از تمام اســتارت آپ های فعال در 
این حوزه در یــک فضای تعاملــی دعوت کرده  
اند تا طرح هــا و ایده های خــود را مطرح کنند. 
گفتنی اســت این دعــوت پیرو اجرای ســند 
توســعه اصفهان 1405 اتفاق افتاده اســت که 
گردشــگری بعنوان بخش مهمی از توسعه شهر 

اصفهان در آن ...
۰۲

 گفت و گو

مکث  نقدینگی
حسین عبده تبریزی یکی از اقتصاددانانی است 
که همواره نســبت به وضعیت بــورس تهران با 
نگاهی متعادل می نگریســته است؛ او زمانی که 
شاخص عدد 500 هزار واحد را نشان می داد در 
مقاله ای ســه دیدگاه متفاوت از بورس را تشریح 
کرده بود که کمتر کســی با خواندن آن نسبت 
به وضعیت بورس احســاس نگرانــی می کرد. با 
این حال در روزهای اخیر و زمانی که شــاخص 
به عدد ۷/1 میلیون واحد رســیده )بیش از سه 

برابر 500 هزار واحد( اظهاراتی از وی ...
۰۴

کرونا  تورم و ماسک اجباری!
از 15 تیرماه زدن ماسک در اماکن عمومی در شــهر اصفهان اجباری شده است؛ اصفهان در وضعیت هشدار قرار دارد و گفته 
می شــود اگر مردم رعایت نکنند برخی محدودیت ها دوباره بازمی گردند. در این بین اما قیمتها ساعتی بالا می روند و هجوم 
نقدینگی به بازارهای مختلف، عملا عرصه را برای افزایش قیمت کالاهای اساسی، لوازم خانگی و خدمات باز کرده است. تداوم 
این موضوع در ماه های آینده می تواند رفاه خانوارهای کم درآمد را با تهدید جــدی روبه رو کند؛ زیرا عمده کارگران روزمزد و 

کم درآمد در این دهک درآمدی قرار داشته و پس انداز لازم را برای گذراندن این دوره ندارند.

گزارش

۰۲

مهندس منصور یــزدی زاده مدیرعامل 
ذوب آهن اصفهان در ارائه گزارش هیأت 
مدیره مربوط به عملکرد سال 98 و برنامه 
هاي آتي این شرکت گفت :   رکورد تولید 
با دو کوره بلند و ثبت رکورد روزانه، ماهانه 
و سالانه تولید کک ازجمله دستاوردهای 

سال قبل است.
وی با اشاره به دستیابی به رکورد  کمترین 
مصرف کک، اظهار کــرد: کک مهمترین 
بخش قیمت تمام شــده شرکت در بحث 
انرژی است و در حالیکه دیگر فولادسازان 
از گاز اســتفاده می کنند، اما ذوب آهن 
به دلیل روش تولید کــوره بلند ناچار به 

استفاده از کک است.
مدیرعامل شــرکت ذوب آهن با تاکید بر 
اینکه به دلیل کمبود کمــی و کیفی در 
زغال سنگ در کشور و همچنین کمبود 
کک در کشــور ناچار به واردات هستیم 
که مجموع آنها 50 درصــد قیمت تمام 
شده شرکت ذوب آهن را در برمی گیرد، 
افزود: در این حوزه عدد 512 کیلو به ازای 
هر تن چدن را در ســال 98 به 510 کیلو 
رساندیم و امیدواریم در سال 99 این روند 

کاهشی ادامه یابد.
 PCI وی با اشاره به روند آزمایشی پروژه
به عنوان یکی از پروژه های اقتصادی ذوب 
آهن، اظهــار کرد: قرار بــود بهره برداری 
رســمی از این پروژه در فروردین امسال 
با حضور رئیس جمهور انجام شــود که به 

دلیل شــرایط موجود این اتفاق رخ نداد، 
اما امروز شــرکت از این پروژه اســتفاده 
آزمایشی می کند. وی با بیان اینکه یکی 
از فاکتورهای مهم صنعــت فولاد تولید 
سرانه فولاد است، اظهار کرد: میزان تولید 
ذوب آهن در ســال 9۷بــه ازای هر نفر، 
161 تن بود که این عدد در ســال 98 به 
1۷4 تن رســید و پیش بینی می شود در 
سال جاری با جهش تولید و با راه اندازی 
کوره شماره یک به عدد 199 تن به ازای 
هر نفر برســیم که این حاصل دو اقدام از 
جمله افزایش تولیــد و دیگری خروجی 
شرکت اســت و در عمل جهش تولید در 

این شرکت محقق می شود .
مدیرعامل شــرکت ذوب آهن با اشاره به 
ثبت رکورد صادرات شــرکت ذوب آهن 
در ســال گذشــته با یک میلیون و 155 
هزار تــن محصــول، گفت: ایــن میزان 
صــادرات معادل 50 درصــد محصولات 
اصلی شــرکت اســت. وی افزود : تثبیت 
سودآوری شــرکت را در ســال گذشته 
شاهد بودیم و امسال 880 میلیارد تومان 
را هدف گذاری کردیم. بدین ترتیب زیان 
انباشته شرکت را به صفر خواهیم رساند 
و ســال آینده به طور قطع ســود تقسیم 
خواهیم کرد. وی با بیان اینکه در سال 98 
نسبت به سال 9۷ شاهد رشد 5۷ درصدی 
هزینه های مواد اولیه بودیــم، ادامه داد: 
رشــد هزینه هــا در حالی بود که رشــد 

فروش شرکت 28 درصد رقم خورد و این 
یکی از دلایل نرســیدن به سود عملیاتی 

مناسب ذوب آهن همانند سال 9۷ بود.
مدیرعامل   ذوب آهن با اشــاره به دلایل 
رشــد هزینه های ذوب آهن، اظهار کرد: 
رشد 5۷ درصدی قیمت زغال و همچنین 
نرخ افزایشی تورم و ... موجب رشد هزینه 
های تولید در ذوب آهن شــده است. وی 
با بیان اینکه ذوب آهــن در بحث فروش 
با محدودیت هایی در فروش محصولات 
خود در بورس کالا مواجه شد، تاکید کرد: 
در این شرایط به ســود قابل پیش بینی 
دســت نیافتیم برآورد ما از سود از دست 

رفته 800 میلیارد تومان بوده است.
یــزدی زاده در ادامه به چالش های پیش 
روی شرکت اشاره کرد و گفت: بزرگترین 
مشکل ذوب آهن کمبود مواد آهن دار در 
کشور اســت، اما با رویکرد جدید وزارت 
صمت رونــد خام فروشــی رو به کاهش 
اســت و با تدابیر صورت گرفته قرار است 
پیش از صادرات ابتدا نظر تولیدکنندگان 
داخلی جلب شود. وی با اشاره به ترجیح 
معادن به تبدیل سنگ آهن به کنسانتره 
و گندله  که  یک چالــش برای ذوب آهن 
محســوب می شــود، گفت: ما امــروز با 
کمبود ســنگ آهن درشت دانه در کشور 

مواجه هســتیم، از ســوی دیگر برخی 
صنایع بالا دســتی همچــون گل گهر و 
چادرملو به تولید فــولاد روی آورده اند و 
در این شرایط آنها تامین مواد اولیه خود 
را در اولویت قرار داده اند. وی با اشــاره به 
اینکه ذوب آهن همانند دیگر فولادسازان 
از یارانه انرژی برخودار نیست، اظهار کرد: 
مطابق آخرین بــرآورد ذوب آهن به ازای 
هر کیلو تولید محصــول 1050 تومان از 
یارانه انرژی بی بهره است. وی با اشاره به 
برنامه های مقابله با چالش های موجود، 
اظهار کرد: شــرکت ذوب آهن به دنبال 
خرید معادن زغال ســنگ و سنگ آهن 

است و اقداماتی نیز صورت گرفته است، 
همچنین تمدید مجــوز هیات وزیران در 
عرضه یک میلیون و ۷50 هزار تن سنگ 
آهن، ارائه برنامه تامیــن کامل مواد اولیه 
ذوب آهن و پیشنهاد آن به وزارت صمت 
از مهمترین برنامه های این شرکت است. 
وی با اشاره به راه اندازی کوره بلند شماره 
یک ذوب آهــن، تصریح کــرد: با وجود 
کمبودهای بسیار در آســتانه راه اندازی 
کوره بلند شماره یک هستیم اما مهمترین 
بحث آن تامین پایدار مواد اولیه آن است 
که با برنامه ریزی وزارت صمت به زودی 

شاهد راه اندازی آن خواهیم بود.

در پایان این مجمع، شــرکت ســرمایه 
گــذاری صــدر تامین، شــرکت پویش 
بازرگان، شــرکت فــراورده های نســوز 
ایران، شــرکت توســعه معــادن پارس 
تامین و شــرکت صبا تامین بــه عنوان 
اعضای هیــات مدیــره در دوره جدید به 
مدت دو سال انتخاب شــدند.همچنین 
موسسه حسابرسی هشیار ممیز به عنوان 
حسابرس مستقل و بازرس قانونی اصلی 
شــرکت و موسسه حسابرســی تدوین و 
همکاران به عنوان حســابرس مستقل و 
بازرس قانونی علی البدل برای مدت یک 

سال انتخاب شدند.

مجمــع عمومــي عــادي ســالیانه ذوب آهــن اصفهــان بــا 
گزارش

گروه  صنعت
حضــور ســهامداران ، نماينــدگان صاحبــان ســهام ، اعضاي 
ــورس و اوراق بهــادار تهــران ، در  هیــات مديــره و  نماينــده ســازمان ب
تــالار تشــريفات و تــالار آهــن ذوب آهــن اصفهــان بــا رعايــت پروتــکل 
ــدگان  ــد .نماين ــزار ش ــاه برگ ــنبه  ۱۹ تیرم ــج ش ــتی  پن ــای بهداش ه
ســهامداران عمــده ذوب آهــن  در جايــگاه هیــأت رئیســه قــرار گرفتنــد 
و دکتــر ســعید عبــودی رئیــس هیــات مديــره شــرکت صــدر تامیــن 

رياست مجمع را عهده دار شد . 

در مجمع عمومی عادی سالیانه ذوب آهن اصفهان عنوان شد :

ذوب آهن اصفهان با راه اندازی کوره بلند شماره یک 
جهش تولید را محقق می سازد
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رئیس اتحادیه طلا و جواهر اصفهان با اشاره به همه عوامل موجود درراستای افزایش 
قیمت فلز زرد گفت: رکوردزنی اونس طلا و تقاضای سرمایه گذاران جهانی در خرید این 
فلز زرد در پی تشدید شیوع کرونا و همچنین افزایش نرخ ارز در بازار داخلی در صعود 
قیمت طلا انکارناپذیر است. هوشنگ شیشه بران، با بیان اینکه معاملات مصنوعات طلا 
در بازار اصفهان به صفر رسیده است، تصریح کرد: در حال حاضر هیچ گونه خرید و 

فروش طلای ساخته شده در بازار انجام نمی شود.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان گفت: پیش بینی می شود در سال 
جاری به مشکلات 160 واحد تولیدی مسکوت استان اصفهان رسیدگی و موانع آنها برطرف 
شود. ایرج موفق اظهار داشت: در سال گذشته بسیاری از مسائل واحدهای تولیدی در کارگروه 
تسهیل و رفع موانع تولید استان اصفهان احصا و بررسی شد. وی افزود: پیش بینی می شود در 
سال جاری به مشکلات 160 واحد تولیدی مسکوت داخل و بیرون از شهرک های صنعتی 

استان اصفهان رسیدگی و موانع آنها برطرف شود.

 در صورتی می توان گفت اقتصاد دارای 
ویژگی های  از  که  است  عادی  شرایط 
زیر برخوردار باشد: نرخ تورم کمتر از 4 
اقتصادی مثبت در حدود  درصد، رشد 
با  نقدینگی  رشد  نرخ  درصد،   4 تا   2
حدود 1 تا 2 درصد بیشتر از نرخ رشد 
اقتصادی، بودجه ای متوازن، نرخ بیکاری 
حدود 6 درصد و کمتر، رابطه مناسب و 
محکم با بازارهای خارجی، عدم تلاطم و 
نوسانات شدید در قیمت انواع دارایی ها، 
درآمد سرانه در حد متوسط جهانی، ثبات 
نسبی نرخ ارز در سطح قیمت واقعی آن، 
نرخ رشد دستمزدی برابر جمع نرخ رشد 
قیمت ها و نرخ رشد اقتصاد یا بهره وری 
اقتصاد باشد، در آن حداقل سالانه 30 
تا 40 درصد تولید ناخالص ملی صرف 
سرمایه گذاری شود، شفافیت همه جانبه 
داشته  وجود  ارکان حاکمیتی  همه  در 
باشد، حاکمیت اقتصادی یکپارچه باشد 
و نرخ فساد کشف شده دولتی در حد 
متوسط جهان و کمتر باشد. حال خروج 
از شرایط عادی به سمت غیرعادی در 
دو صورت اتفاق خواهد افتاد؛ یک حالت 
رونق زمانی است که سهم سرمایه گذاری 
از تولید ناخالص داخلی گسترش یافته 
درهای  می رسد،  درصد  نزدیک 50  به 
و  دیگر  کشورهای  با  قوی  ارتباطات 
برای  جذب سرمایه گذاری خارجی هم 
استفاده از منابع مالی بین المللی و هم 
ارتقای سطح تکنولوژی و پیوستگی به 
زنجیره های تأمین جهانی، باز می شود، 
نرخ رشد اقصاد دو رقمی می شود و سطح 
مبادلات بین المللی کالایی و پولی بشدت 
بشدت  بیکاری  نرخ  می یابد،  گسترش 
کاهش وسطح درآمد سرانه و سطح رفاه 

بالا می رود.
حالت دوم شرایطی است که به عکس 
حالت رونق و در مسیر بحران اتفاق افتد. 
رابطه با کشورهای خارجی بشدت محدود 
و تجارت با بازارهای بین المللی بسته شود 
و این رابطه هر روز محدودتر و با مشکلات 
از داخل و خارج مواجه شود.  بیشتری 
شرکت های  و  خارجی  سرمایه گذاران 
کنند.  مهاجرت  کشور  از  چندملیتی 
ناخالص  تولید  از  نسبت سرمایه گذاری 
داخلی منفی شود. نرخ رشد اقتصاد منفی 
شود. نرخ های تورم بسیار بالا شکل بگیرد 
تکرار شود.  به صورت دائمی هر سال  و 
نرخ رشد نقدینگی سطحی بسیار بالا را 
در بر بگیرد، هر سال چه به صورت آشکار 
و چه پنهان کسری بودجه شدید وجود 
داشته باشد و محل تأمین کسری نیز 
راه های مستقیم و غیرمستقیم گسترش 
نقدینگی باشد. امیدواری به تصمیمات 
مدیریت کلان اقتصادی به حداقل خود 
برسد و به همین علت افراد برای حفظ 
قدرت خرید حداقل پس اندازهای خود، 
به بازارهای طلا، ارز، مسکن و کالاهای 
بادوام پناه ببرند. در این صورت شرایط 
غیرعادی و بحرانی است. در بسیاری از 
کشورها در این شرایط، تلاطم بین بازارها 
زنجیره سیاست های منطقی اقتصادی را 
بهم ریخته و سیاستگذاران را مجبور به 
اتخاذ مواضع و سیاست هایی می کند که 
نه بهبود که وخامت بیشتر  نتیجه آن 
اوضاع خواهد بود.به صورت مشخص در 
رابطه با اقتصاد ایران می توان گفت کشور 
در شرایط فوق بحرانی به سر می برد. از 
این نکته هم نباید غافل شد که تا رابطه 
و  بین المللی  نظام  با  کشور  بین المللی 
بازارهای کشور با بازارهای جهانی ترمیم 
نشود، نمی توان انتظار بهبودی کامل برای 

اقتصاد ایران داشت.

رفع مشکلات 160 واحد تولیدی راکد خرید و فروشی در بازارطلا انجام نمی شود!
اصفهان نامه

     سرمقاله

شرایط فوق بحرانی
اقتصاد ایران

Is fahan

اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: از ۱۵ تیرماه زدن ماسک در اماکن عمومی در شهر اصفهان 
اجباری شده است؛ اصفهان در وضعیت هشدار قرار دارد و گفته می 
شود اگر مردم رعايت نکنند برخی محدوديت ها دوباره بازمی گردند. 
در اين بین اما قیمتها ساعتی بالا می روند و هجوم نقدينگی به 
بازارهای مختلف، عملا عرصه را برای افزايش قیمت کالاهای اساسی، 
لوازم خانگی و خدمات باز کرده است. بی شک تداوم اين موضوع 
تهديد  با  را  کم درآمد  خانوارهای  رفاه  می تواند  آينده  ماه های  در 
گذشت،  که  ای  هفته  در  اصفهان  بین  اين  در  کند.  روبه رو  جدی 
شاهد بهره برداری از ۲ طرح صنعتی با دستور مجازی ريیس جمهور، 
رونمايی از شانزدهمین نمايشگاه خودرو و برگزاری جشن هم پیوندی 

شهرهای بنت و اصفهان بود.

بهره برداری  از ۲ طرح صنعتی
با دستور رئیس جمهور بهره برداری 2 طرح صنعتی با اعتباری بالغ بر پنج هزار 
و 840 میلیارد ریال با سرمایه گذاری و اشتغالزایی 421 نفر افتتاح شد. در هفته 
پنجم پویش ملی "تولید، تداوم امید" به صورت ویدیو کنفرانس با دستور رییس 
جمهور و با حضور معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت و عباس 
رضایی- استاندار، در اصفهان آغاز شد. شرکت شهدینه آران هشت بهشت تولید 
کننده گلوتن ذرت، گلوکز و شربت کلوکز، روغن ذرت تصفیه شده و انواع نشاسته 
اصلاح شده با سرمایه گذاری پنج هزار و 400 میلیارد ریال و اشتغال 300 نفر 
با حضور معاون طرح و برنامه وزارت صنعت معدن و تجارت از طریق ویدئو 
کنفرانس با دستور رییس جمهور افتتاح شد. همچنین طرح توسعه شرکت 
کیسه طلایی زاینده رود تولید کننده انواع لمینت گونی چتایی پلی پروپیلن و 
نخ سی اف پروپیلن نیز امروز در ادامه سفر معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت به استان به بهره برداری رسید. این طرح با 340 میلیارد ریال  

سرمایه گذاری برای 121 نفر فرصت شغلی به وجود آورده است.

برگزاری شانزدهمین
نمايشگاه قطعات خودرو

شانزدهمین نمایشگاه بین المللی قطعات، مجموعه ها و صنایع وابسته خودرو با 
حضور شرکت های برجسته کشور در اصفهان برگزار شد. در این دوره از نمایشگاه 
80 شرکت معتبر و فعال از استان های اصفهان، تهران، گیلان، مازندران، البرز، 
فارس، خراسان رضوی، مرکزی، آذربایجان شرقی و کردستان حضور یافتند. 
نمایشگاه قطعات خودروی امسال اصفهان در مساحتی بالغ بر 8 هزار مترمربع و در 
قالب سه سالن نمایشگاهی برگزارشد و شرکت های فعال در حوزه طراحی و تولید 
قطعات خودرو، فعالان حوزه واردات، توزیع و فروش قطعات خودرو، ارائه کنندگان 
خدمات آموزشی در زمینه خودرو و تعمیرات و اپلیکیشن های خدماتی خودرو در 
این نمایشگاه به ارائه توانمندی های خود پرداختند. همچنین شرکت ها و برندهای 

مطرح تولیدکننده قطعات خودرو در این نمایشگاه حضور داشتند.

خداحافظی اصفهانی ها
با طرح زوج و فرد

رئیس پلیس راهور استان اصفهان خبر از حذف طرح »زوج و فرد« و اعمال 
تغییرات جدید در طرح حمل و نقل شهری اصفهان داد. محمدرضا محمدی 
اظهار داشت: این طرح برای کسانی که به طور مقطعی وارد محدوده زوج و فرد 
می شوند، بسیار به صرفه است، کسانی که وارد محدوده شهر می شوند می توانند 
یک ساله، یک ماهه و یا یک روزه این طرح را خریداری کنند. وی خاطرنشان 
کرد: بسیاری از مردم ناچار هستند که وارد طرح زوج و فرد شوند، بنابراین 100 
هزار تومان جریمه می شوند با خرید این طرح به مبلغ 10 هزار تومان، 90 هزار 
تومان به نفع آن ها می شود. محمدی با بیان این که طرح در شورای شهر اصفهان 
مراحل نهایی خود را طی می کند، عنوان کرد: زمانی که قرار باشد این طرح اجرا 

شود از طریق رسانه ها اطلاع رسانی می شود.

تولید پارچه »ملت بلون« در اصفهان
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری اصفهان گفت: یک شرکت دانش بنیان 
در شهرک علمی تحقیقاتی اصفهان توانست ماده اولیه پارچه ملت بلون را از مواد 
پلی پروپیلن داخلی در کشور تولید کند. حسن قاضی عسگر گفت: ملت بلون، 
منسوج بی بافت است که نقش فیلتر را در ماسک دارد و تولید آن از جدیدترین 
پیشرفت های فرآیندهای منسوجات بدون بافت به شمار می آید. وی با اشاره به 
اینکه از بارزترین خصوصیات این نوع پارچه ها ظرافت الیاف و قدرت نفوذناپذیری 
بسیار بالا در برابر مایعات است، تاکید کرد: لایه ملت بلون یکی از قسمت های 
مهم در ماسک های پزشکی ماسک های N95 و N99 است که نفوذناپذیری 
بالایی در برابر میکروب ها و ذرات نانومتری و ریز در هوا و در صنعت فیلتراسیون 
و تولید ماسک های تنفسی و فیلترهای صنعتی دارد. وی ادامه داد: سرمایه گذار 
درصدد آن است که تکنولوژی خط تولید انبوه پارچه ملت بلون از مواد داخل 

کشور را وارد کند تا ماسک های جراحی در استان اصفهان به تولید انبوه برسد.

کرونا فرصتی برای 
افزايش مراوده روسیه و اصفهان 

سرکُنسول روسیه در اصفهان گفت: مباحث درمانی و پزشکی به ویژه با محوریت 
بیماری کووید-19 مقوله ای مناسب برای افزایش مراوده روسیه و اصفهان است. 
بوریس بورمیستروف روز دوشنبه 16 در دیدار با رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
اصفهان افزود: بدون شک پژوهش ها، تجارب، راهکارهای درمانی و تصمیماتی 
که در مسیر مقابله با کرونا وجود دارد می تواند بین اصفهان و مراکز علمی 
روسیه تبادل شود. وی اضافه کرد: در عین حال آمادگی داریم مراودات خود 
در حوزه های دیگر را با اصفهان توسعه بخشیم که بهبود روابط ایران و روسیه 

منتج می شود.

کرونا  تورم و ماسک اجباری!

برای روشن شدن جزئیات این همکاری 
ابتدا سراغ دو استارت آپ فعال در حوزه 
در  تا  رفتیم  و صنایع دستی  گردشگری 
رابطه با کار، چالش ها و خلاءهایی که برای 
فعالیت و توسعه کسب وکارهای نوپا در 
حوزه گردشگری باید برطرف شود بیشتر 

بدانیم.

قوانین دست وپاگیر
استارت آپ اول "تپ پرشیا" است که سال 
95 با هزینه شخصی چند جوان خوشفکر 
در اصفهان بنیانگذاری شد تا گردشگران 
خارجی که می خواهند به ایران سفر کنند 
به راحتی با چند کلیک ساده از صفر تا صد 
برنامه سفر خود را به دلخواه برنامه ریزی 
و مدیریت نمایند. "هادی ناجی اصفهانی" 
می گوید:  استارت آپ  این  بنیانگذار 
گردشگری  پلت فرم  یک  بود  قرار  ابتدا 
راه اندازی کنیم تا به شکل آنلاین و 24 
ساعته به افرادی که می خواهند به ایران 
اگر  سپس  و  دهیم  مشاوره  کنند  سفر 
تمایل داشتند می توانند تمام یا بخشی از 
خدمات سفر خود از رزرو هتل و استفاده 
گرفته  بوم  گردی  اقامتگاه های  انواع  از 
تا بلط هواپیما، قطار، اتوبوس و بیمه و 
کارت شتاب و سایر موارد را از ما به دلخواه 
دریافت کنند. خوشبختانه فعالیت ما با 
استقبال زیادی روبرو بود و ظرف شش ماه 
به درآمدزایی رسید. باید توجه کرد دوره 
اداره آژانس های مسافرتی به شیوه سنتی 
و متداول تمام شده است و اکنون در تمام 
دنیا ارائه خدمات سفر به سمت آنلاین 

پیش می رود.
ناجی اصفهانی با اشاره اش به علاقه اش 
برای کار و زندگی در شهر اصفهان در 
رابطه با مشکلاتی که پیش روی فعالیت  
از  انتظارشان  و  دارد  قرار  استارت آپ ها 
مسئولین شهری می گوید: با وجود اینکه 
گردشگرپذیر  شهر  مهم ترین  اصفهان 
ایران است اما متاسفانه ارگان های بانی 
این امر که وزارت میراث فرهنگی در راس 

بدترین شکل ممکن  به  دارند  قرار  آنها 
قوانین را تعریف و اجرا کرده اند و به جای 
حمایت از کسب وکارهای نو مخالفت با 
فعالیت آنها بوده اند. این درحالی است که 
در سایر شهرها فضای بازتری برای رشد 
فعالیت های گردشگری وجود دارد. ازاین رو 
برای گرفتن  به دوسال  نزدیک  ما  خود 
را  زمان  آن  که  وقت گذاشتیم  مجوزها 
می توانستیم صرف توسعه کسب وکار خود 

بکنیم..
بود  بهتر  نیز  اکنون  می دهد:  ادامه  او 
و  صحبت  پای  ابتدا  اصفهان  شهرداری 
دردودل هم بنیان گذاران استارت آپ های 
از  پس  و  می نشست  اصفهان  در  فعال 
آنها  فعالیت  جریان  در  خوبی  به  اینکه 
خلاء هایی  به  توجه  با  می گرفت،  قرار 
که وجود داشت فراخوانی برای تشکیل 
استارت آپ های تازه منتشر می کردند تا 
متاسفانه  باشد.  داشته  بهتری  خروجی 
در سال های گذشته به علت عدم آشنایی 
فعالیت استارت آپ ها از یکدیگر شاهد ارائه 
طرح های تکراری هستیم که فایده چندانی 
هم ندارد. ازسوی دیگر اگر بخواهیم برای 
گامی  اصفهان  در  گردشگری  توسعه 
میراث فرهنگی،  ارگان  پنج  برداریم 
و  استانداری  شهر،  شورای  شهرداری، 
اتاق بازرگانی باید بایکدیگر هماهنگ عمل 

کنند نه اینکه در تقابل با یکدیگر باشند. 
ضمن اینکه هیچ یک از این ارگان ها بدون 
نمی توانند  میراث فرهنگی  با  هماهنگی 
به خوبی از پس این ماجرا بر آیند؛ زیرا در 
نهایت همه چیز به وزارت میراث فرهنگی 

بازمی گردد.

شهرداری
 فضای بیشتری در اختیار ما بگذارد

از  که  است  "دوپود"  دیگر  استارت آپ 
۷سال پیش تاکنون در زمینه تولید انواع 
محصولات پارچه  قلمکار از پرده، روتختی، 
رومیزی گرفته تا انواع مانتو و پیراهن با 
ترکیب بندی تازه با حفظ اصالت در نقوش 

و شیوه تولید فعالیت می کند و محصولات 
خود را به شکل آنلاین و حضوری به فروش 

می رساند. 
این  هم بنیانگذاران  "محمدهاشمی" 
با  تیم  یک  ما  می گوید:  استارت آپ 
هستیم.  گوناگون  هنری  تخصص ها 
درحال حاضر نیز سه کلکسیون صفوی، 
قاجار و هخامنشی را تولید می کنیم که 
نقوش هرکدام از دیگری جداست و روایت 
داستان هایی  دارد.  را  داستان خودش  و 
و  پژوهشگران  توسط  سال ها  ابتدا  که 
طراحان تیم ما مورد بررسی قرار گرفته 
است و سپس توسط هنرمندان قلمکار 
روی پارچه ها به همان شیوه 400 ساله 
این هنر پیاده شده است و سپس توسط 
مانند  گوناگون  محصولات  به  خیاط ها 
پارچه، رومبلی، کوسن و انواع لباس تبدیل 
می شود. همچنین چندین معمار نیز در 
تیم ما فعالیت می کنند که به مشتری ها 
در چیده مان خانه شان توسط محصولات 

قلمکار مشاوره می دهند.
هاشمی ادامه می دهد: خوشبختانه استقبال 
و  گرفته  ما صورت  از محصولات  خوبی 
تاکنون طراحی داخلی اتاق های دو هتل 
توسط تیم و محصولات ما انجام شده است 
و در زمینه صادرات نیز فعالیت خوبی داشته 
ایم. با این وجود در دوسال گذشته به دلیل 
وجود تحریم ها و نوسان قیمت ارز در این 
زمینه به مشکل برخورد کرده ایم. نقل و 
انتقال پول برای ما دشوار شده و صادرات 
تبدیل  چمدانی  به  معمول  حالت  از  ما 
اگر  شهری  مدیران  ازاین رو  است.  شده 
استارت آپ هایی  به  کمکی  می خواهند 
مانند ما بکنند شاید بد نباشد تلاش کنند 
تا موانع اینچنینی را از سر راه ما برداشته 

شود در معرفی ما کمک کنند.

ظرفیتی که استارت آپ ها 
شکوفا می کنند

دردل های  و  صحبت ها  شنیدن  از  پس 
هم بنیان گذاران این دو استارت آپ سراغ 

شورای  عضو  خسروی  کوروش  دکتر 
اسلامی شهر اصفهان رفتیم تا نظر او را در 
این زمینه جویا شویم. خسروی، مهم ترین 
تبدیل  و  استفاده  را  استارت آپ ها  هنر 
ظرفیت های خالی به فرصت توصیف کرد و 
گفت: در اصفهان ظرفیت های خالی زیادی 
وجود دارد که می شود از آن بهره برداری 
کرد. طبق برآورد ما حدود 60 هزار واحد 
مسکونی خالی در اصفهان وجود دارد که 
می تواند در اختیار گردشگران قرار گیرد؛ 
در حالی که اگر تنها 10% آن که معادل 
6 هزار واحد است در اختیار گردشگران 
برداری  بهره  چرخه  وارد  و  گیرد  قرار 
شود حدود 25 هزار تخت مورد استفاده 
گردشگران قرار می گیرد که کمک بزرگی 
به توسعه گردشگری در اصفهان است. به 
بیان بهتر این سایت ظرفیت های خالی را 
تبدیل به فرصتی برای گردشگری می کند. 
از این رو شهرداری اصفهان با مشارکت 
بخش خصوصی و با الگوبرداری از سایت 
AirBNB  که بدون داشتن یک اتاق 3 
میلیون اتاق را در کل جهان به گردشگران 
اجاره می دهد، طرحی ارائه کرده است تا از 
این ظرفیت خالی در اصفهان بهره برداری 

شود.
بودن  خودکفا  به  اشاره  با  خسروی 
اهداف  پیش برد  در  نوپا  کسب وکارهای 
از  شهرداری  حمایت  با  رابطه  در  خود 
اینگونه  مدیران  خوشبختانه  گفت:  آنها 
و  هستد  خودکفا  بسیار  کسب وکارها 
همین موضوع کلید پایداری آنهاست، با 
این وجود شهرداری اصفهان در معرفی 
هرچه بیشتر آنها به مخاطبانشان می تواند 
کمک کند تا در لحظه ورود گردشگران به 
اصفهان بتواند آنها را در جهت استفاده از 
اینگونه اپلیکیشن ها راهنمایی کند. اتفاقی 
که باعث سرعت بخشیدن به استارت اپ ها 

می شود. 

گردشگری 
کلید توسعه شهر

دکتر علیرضا رفیعی مدیر مرکز خلاقیت ها 
و نوآوری شهرداری اصفهان نیز در این 
مورد می گوید: متخصصان و مدیران ارشد 
شهرداری اصفهان با مطالعه فراوان، پیدا 
کردن و تمرکز بر نقاط کلیدی و حساسی 
که موجب توسعه این شهر می شود سعی 
تدوین  را  اصفهان 1405  سند  کرده اند 
و مرحله به مرحله آن را اجرا کنند. یکی 
است  گردشگری  صنعت  موارد  این  از 
از جهات  که خوشبختانه شهر اصفهان 
زمینه  این  در  بالایی  ظرفیت  گوناگون 
دارد. امیدواریم این برنامه موجب تقویت 
این  توسعه  نتیجه  در  و  زیرساخت ها 
صنعت در اصفهان شود. از این رو معاونت 
گردشگری شهرداری اصفهان نقاطی را 
که برای توسعه گردشگری باید تقویت 
شود را شناسایی کرده و با در نظر گرفتن 
بسته های حمایتی از شرکت ها دانش بنیان 
فضای  وارد  کرده  سعی  استارت آپ ها  و 
تعاملی برای اجرای سیاست های توسعه 

گردشگری در این شهر شود.
اداره خلاقیت  داد: خوشبختانه  ادامه  او 
سال  در  اصفهان  شهرداری  نوآوری  و 
99 مانند سال های گذشته با راه اندازی 
استندآپ ها و شنبه های خلاق سعی کرد با 
وجود تمام چالش ها ارتباط خود با اینگونه 
کسب وکارها حفظ کند و ضمن دریافت 
راهکارهایی از آنها حمایت نیز بکند. در 
حوزه گردشگری نیز اداره برنامه و بودجه و 
مرکز خلاقیت ها و نوآوری شهری اصفهان 
سعی دارند با همان سازوکار شنبه های 
دانش بنیان  شرکت های  ابتدا  خلاق 
حوزه  در  فعال  تازه  کسب وکارهای  و 
گردشگری شناسایی و سپس با آنها وارد 

تعامل شود.

پیرو اجرای سند توسعه اصفهان 1405 اتفاق افتاد؛

فراخوانی برای استارتاپ های گردشگری
شهرداری سعی دارد با بسته های حمايت از استارتآپ ها، وارد فضای تعاملی برای توسعه گردشگری اصفهان شود
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پیوندی  هم  جشن  نوسان:  
اصفهان و شهر "بنت" از استان 
بلوچستان در موزه  و  سیستان 
هنرهای معاصر اصفهان با حضور 
مسئولان هر دو شهر برگزار شد.   
قدرت اله نوروزی در این آیین اظهار 
شهرهای  برای  که  حوادثی  در  کرد: 
کمتربرخوردار رخ می دهد نباید نقش 
نجیب زادگان بی اعتنا را بازی کنیم 
بلکه باید با درک مسئولیت اجتماعی 

خود به یاری هموطنان برویم. 
وی تأکید کرد: شهرداری اصفهان با 
نگاه انسان محور، در شرایط اضطرار، 
کمک  به  باشد  لازم  که  هرکجا 

هموطنان می شتابد. 
در زلزله کرمانشاه، در سیل خوزستان 
و  سیستان  سیل  در  و  آباد  خرم  و 
یاری  به  نگاه  همین  با  بلوچستان، 
هموطنان کرد و بلوچ، شیعه و سنی 

و... شتافتیم.
با  اینکه  به  اشاره  با  شهردار اصفهان 
وجود اینکه براساس قانون شهرداریها 
کار  خود  شهری  حیطه  در  باید 
دهد  رخ  ای  حادثه  اگر  اما  کنند 
بنابر مسئولیتی که بر عهده همه ما 
گذاشته شده است، باید برای نجات 
جان انسان ها به کمک برویم، گفت: 
نادیده  مقررات  برخی  اوقات  گاهی 
ترین  مهم  به  تا  شود  می  گرفته 
مسئله رسیدگی شود. وی بیان کرد: 
در حادثه زلزله کرمانشاه ما به همراه 
جمعی از اعضای شورای شهر در این 
منطقه حضور پیدا کردیم و اقدامات 
عمرانی در این بخش سبب بازگشت 

زندگی به مناطق زلزله زده شد.  
سیل  در  اینکه  به  اشاره  با  نوروزی 
و  اصفهان  شهرداری  هم  آباد  خرم 
نیروهای آتش نشانی با همه تجهیزات 
زودتر از نیروهای این شهر در محل 
حادثه امدادرسانی را آغاز کرد، اظهار 
کرد: در جریان سیل خوزستان هم 
از  بزرگی  بخش  اصفهان  شهرداری 
امدادرسانی در این منطقه را عهده دار 
شد و تا مدت ها نیروهای شهرداری 
در خدمت مردم سیل زده خوزستان 

بودند. 
همین  در  افزود:  اصفهان  شهردار 
نامه  کلانشهرها  مجمع  به  راستا 
پیوندی  هم  به  توجه  با  و  نوشتم 
اصفهان با یک شهر هفت هزار نفری 
از آنها درخواست کردم که به کمک 
بیمارستان در  از ساخت  بیایند. وی 
و گفت: درصدد  داد  بنت خبر  شهر 
هستیم در تابستان کودکان سیستان 
از  مندی  بهره  برای  بلوچستانی  و 
سفر  شهر  این  به  اصفهان  امکانات 
آنها  به  اردو  این  طریق  از  تا  کنند 

امکاناتی ارائه شود.
محمد  جلسه،  این  در  همچنین 
اجتماعی   – عیدی، معاون فرهنگی 
شهردار  افزود:  اصفهان  شهردار 
ابتدایی  روزهای  همان  از  اصفهان 
دغدغه هم پیوندی با بنت را داشت. 

به  خیران  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
عنوان کنشگران اصلی در این فرایند 
فعالیت می کنند و در همین زمینه 
در  آنها  سوی  از  خوبی  اقدامات  هم 
سیستان و بلوچستان در حال انجام 
طریق  از  پایدار  توسعه  گفت:  است، 
این هم پیوندی قابل تحقق است و 
با توجه به ظرفیت های گردشگری 
بالا در شهر بنت می توان به این مهم 

دست یافت. 

مدیــر کل ارتباطــات و امــور بین الملــل شــهرداری اصفهان گفــت: پــروژه مرکز 
همایش های بین المللی اصفهان بازوی خوبی برای وزارت خارجه محســوب می شــود.
ایمان حجتی در بازدید سخنگوی وزارت امور خارجه از این پروژه ، اظهار کرد: این پروژه در 
موقعیت ویژه ای در حال احداث است به طوری که با بهره برداری حلقه حفاظتی شهر که در 
حال حاضر قطعاتی از آن کامل می شــود. وی خاطرنشــان کرد: پروژه مرکز همایش های 
بین المللی اصفهان )غیر از بخش تجاری و هتل( تا پایان سال مورد بهره برداری قرار می گیرد.

قدرت اله نوروزی با حضور در نمازجمعه این هفته خوراســگان با بیان اینکه ورودی و 
دروازه ورودی شــهر، منطقه خوراســگان می شود، گفت: بســیاری از مسافرانی که 
قصد ورود به اصفهان را دارند از این دروازه می گذرنــد و عظمت این ورودی و پل پنج 
طبقه که در عرض 1500 متر و طول 2 هزارمتر و ســطح اشــغال شده بسیار وسیعی 
ساخته می شود را مشاهده می کنند.   شــهردار اصفهان تاکید کرد: بسیار خوشحالم 
که طی این دوره مدیریت شــهری شــاهد افزایش رضایت نســبی مردم هســتیم. 

ساخت زیباترین ورودی شهر اصفهان مرکز همایش ها؛ بازوی خوب وزارت خارجه 

گزارش

گزارش

پیوند شهری
اصفهان و "بنت"

در جلسه بررسی پروژه های عمرانی مطرح شد؛

سیدعباس موسوی گفت: توسعه ارتباطات 
بین المللی و خواهرخواندگی باعث می شود 
شهرهای کشور جهانی شوند. در بسیاری از 
کشورهای جهان تا صحبت از ایران می شود 
از اصفهان یاد می کنند که این اتفاق بسیار 
خوشایند است، وزارت خارجه این آمادگی را 
دارد که از ظرفیت شهر اصفهان استفاده کند. 
کرد:  تصریح  امورخارجه  وزارت  سخنگوی 
خروج آمریکا از برجام باعث شد فشارهای 
زیادی بر کشور وارد شود و اخیراً این مشکلات 
افزایش پیدا کرده و مردم ایران این فشارهای 
حداکثری را اکنون لمس می کنند. وزارت 
خارجه همواره سعی دارد باری از دوش مردم 
بردارد و کاری که باعث شود مشکلات افزایش 
پیدا کند، انجام ندهد. موسوی اظهار کرد: در 
بحث دیپلماسی شهری و عمومی راه باز است 
و اصفهان در این زمینه دارای پتانسیل های 
زیادی است که این امر کمک بسیاری به توسعه 

روابط بین المللی می کند.

تهديد کرونا 
و ديپلماسی شهری 

شهردار اصفهان نیز در این دیدار گفت: پس از 
توافق برجام، اصفهان رابطه خوبی با بسیاری از 
شهرهای دنیا از نظر اقتصادی و سرمایه گذاری 
نخستین هفته  این دوران  در  برقرار کرد. 

فرهنگی اصفهان در پاریس برگزار شد.
در قالب برنامه هفته فرهنگی اصفهان 38 
برنامه در پاریس اجرا شد که برای شهروندان 
قابل  بازتاب  و  بود  جالب  بسیار  این شهر 

این کشور داشت. توجهی در رسانه  های 
قدرت اله نوروزی در دیدار با سخنگوی وزارت 
امور خارجه همچنین با اشاره به اشتیاق سرمایه 
گذاران برای حضور در فعالیت های اقتصادی 
اصفهان، خاطرنشان کرد: در سفر به پاریس، 
سرمایه گذاران برای مشارکت اعلام آمادگی 
کردند. علاوه بر این در این مدت با شهرهایی 
همچون کراکف لهستان، سن پترزبورگ و 
خوبی  مذاکرات  اصفهان  خواهرخوانده های 
انجام شده و پذیرای بسیاری از هیات های 
تجاری خارجی در اصفهان بودیم. به تازگی هم 
عقد خواهرخواندگی با حیدرآباد مصوب شده و 

مقدمات آن در حال انجام است.
وی با اشاره به رونق گردشگری در اصفهان ادامه 
داد: متأسفانه با شرایطی که پس از خروج آمریکا 
و تشدید تحریم های ایران اتفاق افتاد شرایط 
اصفهان برای توسعه گردشگری دشوار شد و 
این صنعت آسیب دید. از سوی دیگر شرایط 
اقتصادی شهرداری ها در حال حاضر متأثر از 
ویروس کرونا است و چندان مطلوب نیست 
اگرچه برنامه هایی برای مقابله با این موضوع در 
دست اقدام است تا بتوانیم این شرایط را پشت 

سر بگذاریم.  
شهردار اصفهان تصریح کرد: پس از همه گیری 
بیماری کووید -19 مدیریت شهری اصفهان 
تلاش کرد این تهدید را به فرصتی برای ایجاد 
روابط محکم تر و دوستانه تر با شهرهای خواهر 
خوانده اصفهان تبدیل کند. در همین راستا با 
شیوع این بیماری در چین، مکاتباتی با شهردار 
شیان انجام شد که نتیجه بسیار مطلوبی داشت 

و با همه گیری بیماری کووید -19 در اصفهان 
مدیران این شهر به کمک اصفهان آمدند.  

نوروزی ادامه داد: این حرکت، سیاسی و انسان 
دوستانه بود. با گسترش این بیماری در دنیا با 
شیان چین و 12 خواهرخوانده اصفهان و 9 
سازمان  بین المللی که شهرداری اصفهان در آنها 
عضویت دارد، مکاتبه شد. به دلیل برخی اتفاقات 
سیاسی روابط اصفهان با برخی خواهر خوانده ها 
تیره بود اما در مکاتبه ها با این شهرها پاسخ های 

خوبی را دریافت کردیم. 
نوروزی با بیان اینکه تمام تلاش شهرداری ها 
جلب رضایت شهروندان است، گفت: رضایت 
عمومی مردم مبنای امنیت یک کشور است، 
شرایط کنونی اقتصادی رضایت مردم را کاهش 
می دهد بنابراین باید راهکارهایی اندیشیده شود 
تا مردم دچار کمترین خسارت شوند. امیدوارم 
راهکارهای سیاسی و دیپلماسی به خوبی از 

سوی دولت پیش رود. 

اصفهان در تمام قاره ها 
خواهرخوانده دارد

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
اصفهان نیز در این جلسه با اشاره به دستور 
شهردار برای توسعه ارتباط اصفهان با شهرهای 
خواهرخوانده ها اظهار کرد: اصفهان در تمام 
قاره ها خواهرخوانده دارد و این امر یک مزیت 

محسوب می شود.
و  اصفهان  شهردار  دیدار  در  حجتی  ایمان 
سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه 
ارتباط یک شهر با شهرهای خواهرخوانده ها 

باعث دوستی میان مردم و ایجاد رابطه فرهنگی 
می شود، ادامه داد: مدیریت شهری اصفهان در 
سه سال گذشته تلاش کرده اتفاقاتی که در 
حوزه سیاست خارجی کشور رخ داده و باعث 
قطع ارتباط بین شهرها شده است را با استفاده 
از دیپلماسی شهری برای اصفهان حل کند و 
از طریق دیپلماسی شهری، روابط مطلوب را با 

شهرهای خارجی و خواهرخوانده ادامه دهد. 
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
افزود: مدیریت شهری اصفهان در  اصفهان 
شرایط همه گیری ویروس کووید- 19 توانست 
روابط خود را با بارسلونا که از خواهر خوانده های 
مهم اصفهان است، مجدد برقرار کند و امروز با 
اکثر خواهر خوانده های اصفهان شرایط مطلوبی 
برقرار شده است. اگرچه باید توجه داشت برخی 
اتفاقات در دیپلماسی رسمی باعث می شود 
برهه ها  برخی  در  خواهرخوانده ها  با  روابط 

دستخوش تغییر شود.
حجتی با بیان اینکه شکل گیری دانش، مهارت 
و نگرش بین المللی در تمام مجموعه های شهر 
از دیگر اهداف شهرداری اصفهان است، گفت: 
در این راستا از شهروندانی که طرح و یا ایده ای 
دارند نیز دعوت شده تا با شهرداری اصفهان 

برای توسعه دیپلماسی شهری همکاری کنند.
شایان ذکر است همچنین سخنگوی وزارت امور 
خارجه با توجه برگزاری مراسم "ملودی صلح" 
در اصفهان، گفت: امروز خرسندیم که دوستان 
ما در اصفهان و شهر گفت و گوی تمدن ها و 
ادیان، پایه گذار این اقدام شده اند و یک پیام 
واحد را از این شهر به دنیا مخابره می کنند که 
ایرانیان ملت صلح طلبی هستند. امیدواریم 
جوانان ما نیز در این راه گام بردارند. موسوی با 
اشاره به رو نمایی از کتاب "طعنه سیاسی: پایان 
یک دموکراسی دروغین" گفت: این کتاب با تم 
صلح از ایران تدوین می شود و به عنوان کتاب 
صلحی که از مردم ایران برخواسته است به دنیا 

عرضه خواهد شد.

سخنگوی وزارت امور خارجه بر نقش کلیدی اصفهان در دیپلماسی شهری و فرهنگی تاکید کرد:

فرصت توسعه دیپلماسی شهری
سیدعباس موسوی: نگاه خوب شهردار اصفهان به حوزه بین الملل بايد در همه شهرها باشد

citizen

مناطق  مديران  و  معاونان  با  اصفهان  شهردار  جلسه  نوسان:در   
شهری پیرامون پروژه های عمرانی اصفهان، طرح ايجاد شبکه به هم 
پیوسته دوچرخه در مناطق ۱۵ گانه و اختصاص اعتبار برای طرح های 
پیرايش شهری مورد بررسی و بحث قرار گرفت. قدرت اله نوروزی در 
حاشیه جلسه بررسی پروژه های عمرانی که به منظور بررسی طرح 
های پیرايش شهری در مناطق ۱۵ گانه شهرداری اصفهان و همچنین 
بررسی میزان پیشرفت رينگ چهارم، تقاطع های غیر همسطح شهید 
سلیمانی و آفتاب، برگزار شد، اظهار کرد: در اين نشست موضوعات 
پیرايش شهری و اشکالات موجود در آن مطرح و قرار شد در اولین 
فرصت موانع برطرف و با يک اراده جمعی اين موضوع در ۱۵ منطقه 

پیگیری شود.

وی ادامه داد: در صورت وقوع این اتفاق در مناطق 15 گانه ظاهر شهر می 
تواند دستخوش تحولات بسیار خوبی شود زیرا نازیبایی ها حذف و با یکسان 

سازی و هارمونی ایجاد شده به شور و نشاط شهری کمک می شود.
شهردار اصفهان تاکید کرد: یکی دیگر از موضوعات مطرح شده در جلسه این 
بود که راهکاری پیدا شود تا در همه مناطق، خیابانی ویژه دوچرخه سواری 
در نظر گرفته شود و این خیابان ها در مناطق مختلف شهرداری به یکدیگر 
متصل شود تا در مجموع یک شبکه دوچرخه سواری در شهر اصفهان شکل 
بگیرد. وی با بیان اینکه همه مناطق شهرداری متعهد شدند که این کار را 
انجام دهند، افزود: طرح ایجاد مسیرهای دوچرخه در همه مناطق در حوزه 
حمل و نقل مراحل نهایی خود را طی کرده و از 15 روز آینده عملیات اجرایی 

این طرح برای اجرایی شدن به مناطق ابلاغ می شود.
نوروزی ارزیابی عملکرد پیمانکاران سازمان عمران در تقاطع غیرهمسطح 
شهید سلیمانی، پل آفتاب و آزادسازی های بین این دو تقاطع را از دیگر 
موضوعات مطرح شده در این جلسه ذکر کرد و گفت: همچنین در خصوص 
زیرگذری که دارای یک لوپ و سه رمپ در همین مسیر در جاده قهجاورستان 
است، بحث شد و با جمع بندی هایی که صورت گرفت، مباحث مطرح شده 
می تواند برای همه مردم امیدبخش باشد. وی تاکید کرد: رینگ چهارم به 

عنوان یک موضوع جدی در دستور کار مدیران شهرداری قرار دارد.

آزادسازی سه کیلومتر 
ديگر از مسیر حلقه حفاظتی 

معاون عمران شهری شهرداری اصفهان نیز در حاشیه این نشست، اظهار کرد: 
عملیات آزادسازی سه کیلومتر دیگر از حلقه حفاظتی از کیلومتر 4 تا ۷ از 
روستای بهاران تا تقاطع آفتاب آغاز شده که برآورد هزینه برای اجرای این 
بخش از رینگ 60 میلیارد تومان است. ایرج مظفر تصریح کرد: برای اجرای 
این سه کیلومتر لازم است، آزادسازی به عرض ۷6 متر انجام شود و امیدواریم 
آزادسازی های این مسیر ظرف 10 ماه انجام شود. وی با بیان اینکه در این 
مسیر یک پل در کانال آب و تقاطع جاده قهجاورستان است که به صورت 
زیرگذر اجرا می شود، تصریح کرد: با اجرای این پروژه، بلوار فرزانگان به شش 
راه و جاده بهاران متصل و با افتتاح پروژه سردار شهید سلیمانی مسیر شرق 

حلقه حفاظتی شهر مورد بهره برداری قرار می گیرد.

تخصیص ۱۵ میلیارد تومان اعتبار 
برای طرح های پیرايش شهری

معاون معماری و شهرسازی شهرداری اصفهان در این جلسه معضلات موجود 
در سیمای شهرها را از منظر کلان و خرد مورد تاکید قرار داد و اظهار کرد: 
بی توجهی به سیمای شهری در نظام کلی هدایت تحولات کالبدی شهرها، 
و  اضافات  همچنین  است.  کرده  هویت  بی  و  مخدوش  را  شهری  سیمای 
الحاقات، فرسودگی نماها و تابلوهای بی ضابطه از معضلات موجود در سیمای 
شهری از منظر خرد است که باعث اغتشاش بصری و افت کیفی سیمای 
شهری شده و لازم است پیرایش، مرمت و ساماندهی لازم در خصوص این 

موارد صورت بگیرد.
سید احمد حسینی نیا با بیان اینکه در سال جاری 15 میلیارد تومان برای 
پروژه  های پیرایش شهری در نظر گرفته شده که پیمانکاران از طریق مدیران 
مناطق اجرای این طرح ها را مدیریت می کنند، تصریح کرد: مقرر شده هر 
منطقه، یک محور یا خیابان را به عنوان خیابان نمونه معرفی کند تا از نظر 

مبلمان و منظر شهری رسیدگی و طرح پیرایش شهری در آن اجرایی شود.
با اشاره به وضعیت پیرایش شهری در مناطق مختلف شهر  ادامه  وی در 
اصفهان، تصریح کرد: خیابان کاشانی از صاحب روضات تا چهارراه هفتم محرم 
به طول ۷20 متر، خیابان شهیدان غربی از اتوبان خرازی تا خیابان بابک به 
طول 610 متر در منطقه 2، چهارباغ خواجو حدفاصل مکینه خواجو تا میدان 
خواجو به طول 1055 متر در منطقه سه، خیابان علامه امینی شرقی به طول 
یک هزار و 1۷4 متر در منطقه 4، خیابان حکیم نظامی از پل فلزی تا چهارراه 
حکیم نظامی به طول 4۷0 متر و ... از جمله برخی از طرح های پیرایش 

شهری است که به صورت پایلوت در مناطق 15 گانه در حال اجراست.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری اصفهان با بیان اینکه پیرایش شهری در 
محورهای منتخب با اولویت ویژه و با محوریت معاونت شهرسازی و معماری 
در دستور کار قرار گرفته است، گفت: استفاده از تجربیات تهران با هدف 

زیبایی انگاری در خیابان ها مدنظر قرار می گیرد.     
وی گفت: به منظور انجام هماهنگی با همه معاونت ها و سازمان های مرتبط 
و وحدت رویه در مناطق 15گانه تشکیل اتاق فکر کمیته های پیرایش شهری 
در معاونت شهرسازی پنجشنبه هر هفته با حضور نمایندگان تام الاختیار 
معاونت ها، سازمان ها و ... تشکیل شد که خروجی آن شناسایی پلاک به 
پلاک هر محور، تهیه گزارش آسیب شناسی محورها، ارائه شناسنامه برای هر 
پلاک و مشخص شدن اقدامات اجرایی مورد نیاز هر پلاک، معرفی محدوده 
پایلوت برای شروع عملیات اجرایی، نقشه برداری و ارائه طرح پانارومای بدنه 

محدوده های پایلوت در محورهای منتخب مناطق 15 گانه بوده است. 

ایجاد شبکه بهم پیوسته دوچرخه
در مناطق 15 گانه اصفهان

نوسان: با زیرساخت هایی که در سپاهان 
شهر وجود دارد، فاز دوم آن با گذراندن 
مصوبات اجرا می شود و سپاهان شهر دو قلو 

خواهد شد.
این خبر در دیدار شهراصفهان از پروژه های 
منطقه 5 عنوان شد و احمد رضایی، مدیر 
این منطقه نیز از ساخت یکی از بهترین 
تصفیه خانه های کشور در سپاهان شهر 
خبر داد. وی ادامه داد: پروژه کلنگ زنی باند 
دوم بلوار نظام که با تعامل شهرداری و سپاه 
اجرایی می شود، دارای یک هزار و 400 متر 

طول و 1۷ هزار مترمربع آزادسازی است. 
وی ادامه داد: در انتهای این خیابان تصفیه 
خانه ثانویه سپاهان شهر با احداث منبع 
انعقاد و لخته سازی و ته نشینی، به یکی از 
بهترین های کشور و حتی خاورمیانه تبدیل 

می شود. 
مدیر منطقه 5 شهرداری اصفهان به بهره 
برداری از مخازن انتقال آب و شبکه های 
انتقال آب در معابر کوه صفه اشاره و اظهار 
کرد: همچنین در سپاهان شهر معابر به 
لحاظ حضور جانبازان ساماندهی شده است. 

بیان کرد: همچنین در مجاور صفه  وی 
کلکسیون گیاهان دارویی بهره برداری شده 
است. گفتنی است احداث منبع انعقاد، لخته 
سازی و ته نشینی تصفیه خانه سپاهان شهر 
از این جهت حائز اهمیت است که از ابتدای 
تاسیس تصفیه خانه سپاهان شهر آب تا 
حدودی تصفیه و در تصفیه خانه ثانویه به 
روش تکمیلی مجددا تصفیه می شد. به 
طوریکه تصفیه با روش میکرودرام به اندازه 
20 میکرون انجام می شد و بعد آب وارد 

کانال ها و سپس ازن زنی می شد. 

با حضور مديريت شهری در منطقه ۵ شهرداری اصفهان عنوان شد؛

فاز دوم سپاهان شهر احداث می شود

سخنگوی وزارت امور خارجه ايران و رئیس مرکز ديپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت خارجه در ديدار با قدرت 
اله نوروزی، شهردار اصفهان گفت: ديپلماسی شهری و فرهنگی در زمان بسته بودن راه های سیاسی و اقتصادی، 
امکان برقراری ارتباط بین المللی را فراهم می سازد و اصفهان نقش مهمی در افزايش ديپلماسی شهری و فرهنگی و توسعه 
ارتباطات بین المللی دارد. سیدعباس موسوی در ديدار با شهردار اصفهان با اشاره به اينکه نگاه شهردار اصفهان به موضوعات 
بین المللی بسیار خوب است و امیدواريم همه شهردارها چنین نگاهی داشته باشند، افزود: در بحث ديپلماسی شهری و عمومی 

راه باز است و اصفهان در اين زمینه دارای پتانسیل های زيادی است که اين امر کمک بسیاری به توسعه روابط بین المللی می کند.

گزارش
گروه شهری
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اقتصادنامه

  نوســان: به اعتقاد یک تحلیلگر، 
بزرگ تریــن ســوداگران مــا در بازار 
مسکن بانک ها هســتند.  به گزارش 
ایســنا، فرهاد بیضایی، کارشــناس 
مسکن، در برنامه پایش که با موضوع 
»ســوداگری در بازار مسکن« پخش 
شد، گفت: »از ابتدای دهه 80 با ورود 
بانک های خصوصی بــه حوزه زمین و 
مســکن این بازار رشد فزاینده ای پیدا 
کرد و بانک ها به سرمایه ای ترشدن این 
بازار کمک کردند. موفق ترین دوره در 
بازار مسکن بازه زمانی سال های 85 تا 
90 اســت که تقریبا بیش از 5 میلیون 
واحد مســکونی به موجودی مسکن 
کشور افزوده شد که البته در این آمار 
مسکن مهر لحاظ نشده است.«او ادامه 
داد: »با این حال تعداد خانوارهایی که 
در ایــن مدت صاحب خانه شــده اند، 
حدود 1/۷ میلیون اســت که نمایانگر 
وجود ۷0 درصد تقاضای سرمایه ای و 
ســوداگرانه در این بازار است؛ در حال 
حاضر نیز فرآیند سابق ادامه پیدا کرده 
و بر طبق سرشــماری  درصد سکونت 
ملکــی در خانوارهای شــهری به زیر 

60 درصد رسیده است.«
این تحلیلگر بازار مســکن ادامه داد: 
»بزرگ ترین ســوداگران مــا در بازار 
مســکن بانک ها هســتند، در دنیا از 
مابه التفاوت خرید و فروش مســکن 
مالیات گرفته می شــود و همین امر 
باعث عدم ســوداگری در این بازارها 
می شــود. در مقاطعی کــه دولت ها 
احساس می کنند باید کنترل شدیدی 
بر بازار مســکن داشته باشــند، نرخ 
مالیات مذکور را تــا 80 درصد نیز بالا 
می برند.«بیضایی افزود: »در خیلی از 
کشورهایی که به دنبال کاهش فاصله 
طبقاتی هســتند، نرخ مالیات فوق به 
40 درصد می رسد، این مکانیزم باعث 
می شــود از بخش عمده ای از عایدی 
سوداگری مالیات گرفته شود و انگیزه 
سوداگر سلب شــود، اگر این مکانیزم 
در بازارهای مسکن، طلا و ارز رخ دهد، 
سرمایه دار از انجام رفتارهای سوداگرانه 
منصرف می شود و ســرمایه خود را در 

حوزه تولید به کار می گیرد.«
او با اشــاره به اینکه سیاســت گذاری 
مســکن از دهه ۷0 از ریل خود خارج 
شــد، گفت: »مســکن تبدیل به یک 
کالای ســرمایه ای شــده اســت، در 
ابتدای دهه 80، بر اســاس مطالعات 
وزارت مسکن سابق، نخستین هشدار 
به سیاست گذاران داده شد. بر اساس 
مطالعات مذکور، بیــش از 50 درصد 
تقاضاهای بازار مسکن سرمایه ای است، 
این کار موازنه تقاضاهــای مصرفی و 
سرمایه ای را به هم زد، از  سال 85 تا 95 
نیز تقاضاهای سرمایه ای به ۷0 درصد 
رسیده اســت.«بیضایی توضیح داد: 
»بررســی های آماری در  سال 139۷ 
نشــان می دهد یک جــوان ایرانی در 
این  ســال 500 دلار حقوق می گرفته 
در حالی  که متوســط قیمت اجاره در 
تهران ۷00 دلار بوده است، در شهری 
مثل آنکارا قیمــت اجاره رقمی تقریبا 
500 تا 600 دلار اســت و متوســط 
درآمد عددی بین 1000 تا 1100 دلار 
است، یعنی در آنکارا جوانی که شاغل 
شود می تواند بلافاصله تشکیل خانواده 
بدهد. حال در کشور ما یک جوان باید 
در یــک دوره پس انداز کنــد تا بتواند 
مبلغ رهن یــک خانه را کــه در ایران 

وجود دارد، بپردازد.«

 گزارش     

حســین عبده تبريــزی يکــی از اقتصاددانانــی اســت کــه همــواره نســبت بــه وضعیــت بــورس تهــران 
گزارش

گروه   اقتصاد
ــان  ــد را نش ــزار واح ــدد ۵۰۰ ه ــاخص ع ــه ش ــی ک ــت؛ او زمان ــته اس ــادل می نگريس ــی متع ــا نگاه ب
مــی داد در مقالــه ای ســه ديــدگاه متفــاوت از بــورس را تشــريح کــرده بــود کــه کمتــر کســی بــا خوانــدن آن نســبت 
بــه وضعیــت بــورس احســاس نگرانــی می کــرد. بــا ايــن حــال در روزهــای اخیــر و زمانــی کــه شــاخص بــه عــدد ۷/۱ 
میلیــون واحــد رســیده )بیــش از ســه برابــر ۵۰۰ هــزار واحــد( اظهاراتــی از وی مبنــی بــر حبابی بــودن بورس منتشــر 
شــده اســت. او بــا بیــان اينکــه بــورس بــه حبــاب قیمتــی رســیده اظهــار کــرده بــازار بــورس در فــاز عمــوم قــرار 
گرفتــه و يــک تضــاد جــدی بیــن بخــش واقعــی اقتصــاد ايــران و بخــش بــازار ســرمايه وجــود دارد. دبیر کل پیشــین 

بورس اوراق بهادار تهران وضعیت کنونی بازار سرمايه را نگران کننده می داند؛

هشتمین عرضه اولیه سال 99 میان سهامداران تقسیم شد و مانند روال ماه های اخیر رکورد 
قبلی مشارکت سهامداران جابه جا شد. دراین روز 4 میلیون و 530 هزار نفر برای خرید 
سهام عرضه اولیه لیزینگ پارسیان مشارکت کردند. این درحالی است که در سال گذشته 
مشارکت کمتر از یک میلیون نفر هم رکورد محسوب می شد. اما با افزایش استقبال از بازار 
سهام، مشارکت در عرضه های اولیه که به طور معمول کمترین ریسک سرمایه گذاری را دارد، 

با افزایش چشمگیری مواجه شده است.

رکورد شکنی 5/4 میلیون نفری در صف خرید سهم
یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه در شرایط اضطراری چاره ای جز پیش بینی 
راهکارهای موقت برای خانه دار شدن نداریم، گفت: کارگران دستکم باید 10 سال 
پس انداز کنند و هیچگونه هزینه ای نداشته باشند تا شاید بتوانند خانه های 25 متری 
خریداری کنند. حمید نجف، افزود: اتفاقاتی که بعضا در بخشهای اقتصادی نظیر 
مسکن رخ می دهد ناشی از درجا زدن ها و عقبگردهای سالهای گذشته است و علیرغم 
تاکید بر خانه دار کردن آحاد جامعه ، نتوانستیم به شکل عملی وارد بحث مسکن شویم.

کارگران چند سال پس انداز کنند خانه می خرند؟

بانک ها بزرگ ترین
سوداگران بازار مسکن مکث  نقدینگی

افزايش قیمت در بازار دارايی ها با سرعت بیشتری از بازار مصرفی شکل می گیرد

فرضیه حباب بازار سرمایه در گفت وگو با رییس اسبق سازمان بورس؛

بازار  تند صعودی  از شیب  ارزيابی تان   
سرمايه در مدت اخیر چیست؟

افزایش تند شاخص بازار سهام در شرایط رکود 
تورمی ایران بسیار قابل تامل است و وضعیتی 
متضاد را نشان می دهد یعنی در حالی که بنگاه های 
اقتصادی مشکلات عمده ای دارند و حداقل به 
لحاظ وزن و تعداد با حجم فروش کاهشی عمده 
مواجه اند، صادرات آنها در دوران کرونا قطع شده و 
به لحاظ محدودیت های ارزی نمی توانند مواد اولیه  
و کالاهای واسطه ای کافی وارد کنند. این بنگاه ها 
به طور کلی فعالیت های کمرنگ تری دارند. با این 
حال قیمت سهام شان به شدت بالا می رود. وضع 
مجموع شرکت ها که علی الاصول انعکاسی از تولید 
ناخالص داخلی است، بیانگر اوضاع نامناسبی است. با 
این همه می بینیم که شاخص بورس فقط در طول 

فصل اول سال 1399، رشد سه برابری داشته است.
کارشناسان بازار يکی از دلايل بالا ماندن 
بازار  شاخص را ورود مداوم نقدينگی به 
می دانند. سوال اين است که اين نقدينگی 
از کجا تامین می شود و در صورت خروج از 

بازار چه اتفاقی رخ می دهد؟
در واقع حجم بزرگی از نقدینگی در اقتصاد ایران 
ادامه  نیز  ایجاد شده و در سال های 9۷ و 98 
یافته و به نظر می رسد در سال 99 نیز حداقل 
از  یافت.  خواهد  ادامه  گذشته  سال  شدت  با 
همین رو با سرعت نمی تواند روی قیمت کالاها 
دارایی های  روی  موقتا  و  بنشیند  خدمات  و 
سرمایه ای مکث می کند. همچنین چون تقاضا 
برای خرید مصرفی مسکن بسیار ضعیف بوده 
و ارز نیز تابع کنترل های فیزیکی و امنیتی بوده 

است، بخش قابل ملاحظه ای از نقدینگی در دو 
سال اخیر به ویژه در شش ماه گذشته، روی بازار 
سهام متمرکز شده و بازار سهام جایی شده که 
موقتا نقدینگی روی آن مکث می کند. اگر به هر 
دلیل نقدینگی از این بازار خارج شود، طبعا روی 
سایر دارایی های سرمایه ای یا روی قیمت کالاها 
و خدمات مصرفی می نشیند. در دو هفته اخیر نیز 
بخش بزرگ تری از نقدینگی به سمت ارز حرکت 

کرده است.
 همان طور که اشاره کرديد نقدينگی در 
سال های گذشته هم رشد داشته است. با 
اين حال شاهد اين افزايش قیمت و رشد 
روند  اين  نبوده ايم.  بورس  در  شاخص 

چگونه قابل تحلیل است؟
وقتی نقدینگی به مقیاسی گسترده تر از تولید 
کالاها و خدمات رشد کند، در بلندمدت تورم 
آیا  که  است  آن  پرسش  است.  اجتناب ناپذیر 
در  نقدینگی  مکث  دوره  به گونه ای  می شود 
دارایی های سرمایه ای را طولانی کرد تا طی این 
دوره بتوان ظرفیت های تولید کالاها و خدمات را 
افزایش داد و نرخ تورم ملایم تری را تجربه کرد؟ 
آیا این تجربه در کشورهای دیگر یافت می شود؟ 
به هر حال تجربه هایی داریم که می گویند مکث 
نقدینگی روی دارایی های سرمایه ای را می توان 
طولانی کرد. در تجربه ایران هم این را داشته ایم. 
درصد،   30 بی معنای  سودهای  بانک ها  وقتی 
35 درصد و 3۷ درصد پرداخت می کردند در 
حالی که تورم تک رقمی بود، مردم منابع خود 
را در بانک ها به سمت کالاها و خدمات حرکت 
ندادند و وجوه خود را روی سپرده های بانکی نگه 

داشتند. اکنون هم وضعیت مشابهی را در بازار 
سهام شاهدیم. بازده بالای این بازار باعث شده 
و خدمات  کالاها  به سمت  را  پول خود  مردم 
اما وقتی مردم نسبت  مصرفی حرکت ندهند. 
به افزایش قیمت در بازار سهام ناامید شوند، به 
سمت بازارهای دیگر حرکت می کنند، همان طور 
که در حداقل یک ماه اخیر، قیمت مسکن و ارز 
را به شدت افزایش داده و کاملا محتمل است که 
به ویژه سرمایه گذاران کوچک تر، سرمایه کوچک 
خود را نقد کنند و نقدینگی خود را روی کالاها 
و خدمات انعکاس دهند. بنابراین نگرانی از تورم 
در سال جاری بسیار فراتر از سال های قبل است. 
مساله مکث نقدینگی روی دارایی های سرمایه ای 
یکسان نیست. به گمانم نفوذ نقدینگی از ارز به 
قیمت کالاها و خدمات داخلی با سرعت بسیار 
بیشتری از مکث آن در بازار سهام قابل ارزیابی 
است. وقتی نقدینگی بالا می رود، در مرحله اول 
متمرکز  سرمایه ای  دارایی های  روی  آن  عمده 
می شود تا سپر مناسبی در قبال تورم باشد و مردم 
بتوانند ارزش ثروت خود را حفظ کنند. افزایش 
قیمت در بازار دارایی ها با سرعت بیشتری از بازار 
مصرفی می تواند شکل گیرد. اما در طول زمان 
بخشی از این ارزش های اضافی به مصرف تبدیل 
می شود و قیمت کالاها و خدمات افزایش می یابد. 
امروز صحبت از آن می شود که 13 میلیون کد 
سهامداری داریم. خیلی از اینها سهامدار کوچک 
هستند و همراه سهامداران سهام عدالت، بخش 
قابل  ملاحظه ای از این پس اندازکنندگان کوچک 
سرمایه خود را نقد خواهند کرد. با اولین تکان های 
شاخص، این افراد تقاضای خود را به بازار مصرف 

لوازم  لوازم منزل،  آورد و صرف خرید  خواهند 
الکترونیک و کالاهایی از این دست خواهند کرد.

 شما در هفته گذشته در مقاله ای طرح 
مسکن جديد را عرضه کرده و همچنین 
از بن بست در بازار مسکن سخن گفته ايد. 
آيا در حال حاضر همین بن بست را در بازار 

سهام هم می بینید؟
بورس 18  شاخص  امروز  تا  سال 96  پایان  از 
برابر شده، در حالی که به رغم افزایش روزهای 
اخیر، ارز از سال 96 تا امروز، 4/5 برابر شده و 
قیمت های مسکن حداکثر سه برابر! پس شاهد 
این هستیم که بازار سرمایه به طور کلی بازدهی 
بیشتری نسبت به سایر بازارها داشته و این فاصله 
در سال 99 تشدید هم شد. رشد شاخص بورس 
از رشد پایه پولی و نقدینگی هم بسیار تندتر بوده 
است! متوسط تاریخی P/E در ایران هفت برابر 
بوده و حالا 33 برابر را رد کرده ایم. ارزش کل 
بازار سهام نیز که در 15 سال گذشته تقریبا دو 
برابر کل فروش شرکت ها بوده، حالا ۷/۷ برابر 
کل ارزش فروش شرکت های بورسی شده است. 
بازارهای غیررسمی موازی که پول مردم را جذب 
می کردند، مثل دادن سرمایه به بازرگان واردکننده 
کالا یا سرمایه گذاری نزد انبوه ساز ساختمانی در 
ماه های کرونایی غیرفعال شدند و آن منابع نیز 
به بازار سرمایه آمد. تعداد سهامداران جدید هم 
شاخص مناسبی برای رشد بازار سرمایه است. 
اگر مشارکت در عرضه های اولیه را معیار حضور 
سهامداران جدید بگیریم، مشارکت در عرضه های 
سال 96 بین 60 و 80 هزار نفر بوده، ولی در 
سال 99 صف خریداران به سه و چهار میلیون 

نفر رسید.
 آيا اين به معنای حضور سهامداران خرد 

نیست؟
بزرگ  سهامداران  دیگر  جدید  سهامداران  بله. 
از آن دارد که  نشان  ارقام  نیستند.  ثروتمند  و 
سهامداران جدید بازار دیگر افراد معمولی هستند؛ 
صدور گاهی 150 هزار کد بورسی در روز یا پنج 
میلیون سهامدار جدید در سه ماه اول سال 99 
و جذب بیش از 50 هزار میلیارد تومان ظرف 
مدت کوتاه سه ماه به معنای سهامدارانی است 
که متوسط آورده آنان 11 میلیون تومان برآورد 
می شود. بعضی خانوارها هم که درآمدهایشان در 
دوران کرونا تغییری نکرده، ولی هزینه هایشان 
به خاطر در خانه نشستن، کمتر شده، پول های 
کوچکی به بازار سهام آوردند. این بیانگر حضور 
وسیع سهامداران کوچک است. به بن بست بازار 
سرمایه برگردیم. در موقعیتی که بازار هر روز دو 
سه درصد رشد می کرد، دولت هم متاسفانه سهام 
عرضه نکرد. این اواخر هم که می خواست به شکل 
صندوق های قابل معامله در بورس این سهام را 
عرضه  بازار،  ترس خراب شدن  از  کند،  عرضه 

وسیع صورت نگرفت
تورم  مدل  به  را  ايران  شرايط  چقدر 

ونزوئلايی نزديک می دانید؟
این نگرانی  که نقدینگی از مکث روی دارایی های 
به سمت کالاها و خدمات مصرفی  سرمایه ای 
حرکت کند و به رشد بی رویه قیمت ها منجر 
شود و تورم لجام گسیخته ای را دامن زند، و به 
اصطلاحی که شما می پرسید، اقتصاد ایران را 

ونزوئلایی کند، البته وجود دارد.

 نوســان: رئیس کل بانــک مرکزی در 
یادداشتی با محوریت رشد نقدینگی سال 
98 و سه ماهه اول سال 99، تأکید کرد که 
رشد نقدینگی همواره یک پدیده ساختاری 

در اقتصاد ایران بوده است.
عبدالناصر همتی در صفحه اینستاگرامی 
خود نوشت:کارشناســان اقتصادی در این 
روزها چند نکته را برجســته کــرده اند که 
شایسته اســت توضیح لازم داده شود. این 
کارشناسان رشــد نقدینگی سال 98 و سه 
ماهه اول 99 را بســیار زیاد می دانند. رشد 

پایه پولی سال گذشته بیش از متوسط 50 
سال اقتصاد بوده است. اما علی رغم کسری 
بودجه قابل توجه دولــت، فاصله چندانی 
با آن متوسط نداشته و رشد 8.8 درصد آن 
در سه ماهه ول سال99 نیز، چندان فاصله 
معناداری با رشدهای فصلی سال های قبل 

ندارد.
وی اضافه کرد: تا آنجایی که به مدیریت پولی 
و ارزی مربوط می شود، می توانم این اطمینان 
را بدهم که کسری بودجه دولت، قطعاً بهتر 
از ســال های قبل مدیریت می شود و مسیر 

اعمال سیاست پولی نیز به سمت نرخ سودی 
پیش می رود کــه در بازار بیــن بانکی و در 
دامنه دالان کف و سقف، که از فردا بین 13 
و 22 درصد خواهد بود، توسط بانک مرکزی 

مدیریت می شود.
همتــی در پایان تاکیــد کرد: امیــدوارم 
کارشناســان محتــرم بــا دقــت و بــا 
مسئولیت شناسی لازم، با ارائه تحلیل علمی 
اقتصاد، بانک مرکزی را یاری کرده و از طرح 
مسائلی که ممکن است موجب سفته بازی و 

یا تحریک انتظارات بشود، دوری کنند.

رئیس کل بانک مرکزی:

رشد نقدینگی نمی تواند موجب تورم بالا شود!

اقتصاد ايران در هفته ای که گذشت؛

 )FATF( مالی  اقدام  ويژه  گروه  به  نیستیم  حاضر  نوسان:وقتی   
بپیونديم که مبادلات بین المللی را تسهیل می کند، جز خودتحريمی 
چه نامی بر آن می توان گذاشت؟ در چنین ساختاری طبیعی است 
که گروهی صاحب منافعی می شوند که حاصل کارآمدی آنان نیست 
و همان ها هستند که در سطوح مختلف جای می گیرند و تغییرات 
را مشکل تر می کنند. اينرا دکتر محمد مهدی بهکیش در يادداشت 
مفصلی نوشت و تاکید کرد: شرايط حاکم بر کشور ايجاب می کند يک 
بازنگری جدی در سیاست ها انجام شود و آن بازنگری را نمی توان فقط 
از دولت و مسوولان امور انتظار داشت. اما دکتر حسین راغفر در گفت 
وگويی مفصل گفت: تمام نظام سیاسی اقتصادی تصمیم گرفتند که 
فعلا از جیب مردم هزينه ها را تامین کنند و به گفته مجید شاکری، 
پژوهشگر اقتصادی، تصويری که روحانی به عنوان مقام اجرايی ارشد 

از آينده داشت، در تابستان ۱۳۹۵ به پايان رسید.

حرفی که خريدار ندارد!
دکتر محمدمهدی بهکیش در دنیای اقتصاد نوشت: چه فضایی بر کشور حاکم شد 
که حتی دولت حرفه ای هم نتوانست کار کند یا خود نیز به رنگ دیگر درآمد؟ وی 
اضافه کرد: باید این سوال جدی را همه ما از خود بپرسیم که چه فضایی ساخته ایم 
که کارها پیش  نمی رود، ما را تحریم می کنند  و ما نیز خود را بیشتر از دیگران 

تحریم می کنیم؟
این استاد برجسته اقتصاد ادادمه داد: وقتی حاضر نیستیم به گروه ویژه اقدام مالی 
)FATF( بپیوندیم که مبادلات بین المللی را تسهیل می کند، جز خودتحریمی 
چه نامی بر آن می توان گذاشت؟ در چنین ساختاری طبیعی است که گروهی 
صاحب منافعی می شوند که حاصل کارآمدی آنان نیست و همان ها هستند که 
در سطوح مختلف جای می گیرند و تغییرات را مشکل تر می کنند. البته برخی 
امتیازات سیاسی را رهاورد مناسب برای کشور می دانستند. اما من از حرفه سیاسی 
سردرنمی آورم؛ به همین دلیل وقتی با ابزار اقتصادی وجوه سیاسی را ارزیابی 
می کنم به تحلیل متفاوتی می رسم. زمانی که نمی توانیم پولمان را جابه جا کنیم 
یا برای زندگی و روند عادی کشور مجبوریم واردات یا صادراتمان را به اشکال 
غیرمتعارف جابه جا کنیم، چگونه می توانیم از رهاوردهای سیاسی به نیکی یاد 
کنیم؟ بهکیش تصریح کرد: به نظر می رسد شرایط حاکم بر کشور ایجاب می کند 
یک بازنگری جدی در سیاست ها انجام شود و آن بازنگری را نمی توان فقط از 
دولت و مسوولان امور انتظار داشت؛ زیرا آنان خود نیز تا حدی در به وجود آمدن 
این شرایط دخیل بوده اند. فکر می کنم می بایست گروهی مستقل از ایرانیان 
میهن دوست متخصص را گرد هم آورد تا ابعاد اقتصادی- اجتماعی، سیاسی- 

فرهنگی و ... را بررسی و راه حلی جامع پیشنهاد کنند.
تامین کسری بودجه 

از جیب مردم
خشونت  افزایش  خودکشی ها،  افزایش  داشت:  اظهار  الزهرا  دانشگاه  استاد 
خانگی، جرم و جرایمی مانند سرقت و زورگیری، افزایش اعتیاد و رشد مهاجرت 
نیز نوعی طیغان علیه بی نظمی های کشور محسوب می شود و می توان آنها را نوع 

دیگری از اعتراضات مردم به شرایط سخت اقتصادی دانست.
حسین راغفر درباره گمانه زنی های ادامه افزایش قیمت ارز در بازار اظهار داشت: 
بسیاری از این گمانه زنی ها با سیاست های حکمرانی اقصادی در ایران که فراتر از 
دولت محسوب می شود، هماهنگ است و تمام نظام سیاسی اقتصادی تصمیم 
گرفتند که فعلا از جیب مردم هزینه ها را تامین کنند. وی با بیان اینکه یکی 
از مهمترین تصمیمات برای تامین هزینه ها بالا بردن نرخ ارز است، گفت: قطعا 
پیامدهای این تصمیم بر سر همه مردم، جامعه، تولید و آینده اقتصاد، آوار 

خواهد شد.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: فعلا برنامه ریزی آنها به دلیل ناتوانی در انجام 
اقدامات درست اقتصادی این است که ساده ترین راه را انتخاب کنند. البته راه های 
منطقی سهل الوصول تری هم وجود دارد اما ظاهرا قرار نیست آن مسیرها برای 
اقتصاد ایران طی شود که یکی از آنها اخذ مالیات از درآمدهای حاصل از بازار بورس 
است. راغفر با تاکید بر اینکه درآمدزایی مالیاتی از بازار بورس بسیار راحت است، 
اظهار داشت: خرید و فروش در بازار بورس توسط سازمان بورس صورت می گیرد 
بنابراین تمام معاملات و نقل و انتقالات مشخص است و می توان بدون دردسر از 
درآمدهای بورسی مالیات گرفت. هرچند که این درآمدزایی بسیار راحت تر است 

اما اراده سیاسی برای انجام این اقدام وجود ندارد.
تصوير روحانی از آينده ايران 

سال ۹۵ به پايان رسید
یک پژوهشگر اقتصادی گفت: وقتی شما تصویری از آینده ندارید، نمی توانید 
حکمرانی اقتصادی انجام دهید. تصویری که روحانی به عنوان مقام اجرایی ارشد از 
آینده داشت، در تابستان 1395 به پایان رسید، قبل از اینکه ترامپ برسرکار بیاید.
 مجید شاکری، اضافه کرد: حکمرانی چیزی جز فروختن تصویر آینده به مردم 
امروز نیست. وقتی شما تصویری از آینده ندارید، نمی توانید حکمرانی اقتصادی 
انجام دهید. تصویری که روحانی به عنوان مقام اجرایی ارشد کشور از آینده داشت، 
در تابستان 1395 به پایان رسید، قبل از اینکه ترامپ برسرکار بیاید. وقتی دوسفر 
گروه های اروپایی و چینی برای بستن قرارداد فاینانس های 18 و 23 میلیارد دلاری 

ناکام شد، اینکه چرا ناکام شد، همگی مرتبط با برجام نیست.
وی تصریح کرد: اساسا معتقدم بخشی مربوط به ساختار حکمرانی در ایران، 
منظورم حکمرانی دولت در ایران، قوه مجریه به عنوان بخش ایجابی نظام است. 
اشکالاتی که وجود دارد متعددند، دست کم یکی از آنها بین الاذهانی نبودن تصویر 
از آینده بین اجزای مختلف دولت و امثالهم است، به هرحال در تابستان 1395 
دوره تفکر روحانی از ایران به پایان رسید. نشانه های این به پایان رسیدن هم 
در پاییز 95 و هم در زمستان 95 به وضوح دیده شد و قابل بحث است. 
اینکه کسی بگوید روحانی در نیمه دوم دولت خود یعنی از سال 96، رفتاری 
متفاوت از نیمه اول انجام داده و تغییر غیرمنتظره ای کرده، درست و مسموع 
نیست. مثلا اگر موضوع 4200 را به عنوان یکی از قله های خطای کاملا 
فردی روحانی در نظر بگیریم، می توانیم به موضوعی که اشاره کردم به صورت 

واضح برسیم.

وقتی تصویری 
از آینده ندارید!

ری
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دبیر کارگروه ملی تسهیل و رفع موانع تولید با بیان اینکه بانک ها باید نقش بهتری در 
تولید کشور داشته باشند، بیان کرد:   »متأسفانه فقط یک بانک دولتی به تنهایی 486 
واحد تولیدی کشور را تملیک و تعطیل کرده است.« میثم زالی گفت: »امروز ازجمله 
تقاضاها و ضرورت ها آن است که بانک ها در تولید کشور نقش بهتری داشته باشند؛ 
اما متأسفانه یک بانک دولتی به تنهایی 486 واحد تولید کشور را تملیک و تعطیل 

کرده است.« 

رئیس اتحادیه تالارهای پذیرایی و تجهیز مجالس تهران از ورشکسته شدن بیش از 60 درصد 
تالارها در پی شیوع ویروس کرونا و خسارت 500 میلیون تا چند میلیاردی به واحدهای این 
صنف خبر داد و گفت که با وجود این فعالان این صنف هنوز هیچ کمکی دریافت نکرده اند. 
خسرو ابراهیمی نیا با بیان اینکه با شیوع ویروس کرونا از اسفند ماه متقاضیان برگزاری مراسم 
در تالارها میهمانی ها را کنسل کرده و پول های خود را پس گرفتند، تصریح کرد: » تالارها در 

این زمان مجبور به فروش دارایی های خود برای پس دادن پیش پرداخت ها شدند.« 

  نوسان: معاون دیپلماسی اقتصادی 
وزیر امور خارجه گفت: »راه دور زدن 
تحریم ها ایجاد تهاتر با کشورهاست 
که باید ســاماندهی جدیدتری  پیدا 

کند .«
نشســت  در  انصــاری  غلامرضــا 
مدیران ارشــد وزارت امور خارجه با 
معاون اول رئیس جمهــوری اظهار 
داشت:»تجارت خارجی ایران امروز 
جهت درســت یافتــه، به طوری که 
تنوع در اقتصاد خارجی ما قابل توجه 
است. کشــورهای منطقه  طرف اول 
تجاری ایران هســتند و دولت های  
یازدهم و دوازدهم توانســته مسیر 
تبادل را به شرق جهت دهد هرچند 
که روابط  تجاری با اروپــا هم ادامه 
دارد .« انصــاری افــزود: »در ســال 
گذشــته از واردات 112کشــور به 
مرحله ای رسیدیم که به 120 کشور 
 صادرات داشــته ایم. حــذف نفت از 
بودجه یکی از آرزوهای کشــور بوده 
و بودجه بدون نفت امســال شــروع 
شده و همین  زمینه ساز تحولاتی در 

ساختار اقتصادی کشور است .«
او اظهار داشــت: »انتظــارات مردم 
مهم ترین موضــوع دولت اســت و 
تبدیل حق مسلم هســته ای به حق 
مسلم معیشــتی مورد انتظار  مردم 
اســت. فشــار حداکثری آمریکا در 
سیاست خارجی در حوزه تحریم ها 
از دیگر مشکلات ماست، به طوری که 
تمرکز و انســجام  مدیریتی در حوزه 
تحریم ها بی نظیر اســت. بحث دیگر 
کروناست که برای ایران هزینه های 
سنگینی داشــته اســت.«   انصاری 
 خاطرنشــان کرد: »وقتی از وزارت 
خارجه می گوییم از 143نمایندگی 
در دنیا صحبت می کنیم که می تواند 
برای کشــور  در  خروج از این وضع 
موثر باشــد. وقتی از موضوع تجارت 
خارجی صحبت می شود، همه نگاه ها 
به وزارت امور خارجــه باز  می گردد 
لذا حمایت از این ســازمان در ایجاد 
گشایش  برای کشــور موثر است.«   
او با بیان اینکه باید بر همســایه ها و 
حمل ونقــل جــاده  ای تمرکز کنیم، 
تأکید کــرد: »علاوه بر ایــن باید بر 
محورهای روســیه، چیــن، برزیل و 
اتحادیه اروپا هــم کار کنیم. تحلیل 
ما این اســت کــه باید  بــر صادرات 
هوشمند متمرکز شــویم که باید در 
کنار آن واردات هم هوشــمند باشد. 
این مســأله به جهــش تولید کمک 
بزرگی می کند و  در این راستا دولت 
باید قول دهد واردات کالا را ممنوع 

کند.«

مجلس  نمایندگان  آنچه  اساس  بر 
می گویند، دولت به خصوص وزارت صمت 
به هر قیمتی که شده از صنعت خودرو دفاع 
می کند در حالی که این صنعت نتوانسته 
خود را به سطح قابل قبولی در بازارهای 
جهانی برساند و تنها با انحصار کار خود را 
جلو برده است. این در حالی است که بازار 
قیمت های سرسام آور  افزایش  با  خودرو 
روبه رو است و مشخص نیست تا چند ماه 
دیگر چه شرایط جدیدی را تجربه کند. 
نجات  راه  کارشناسان  از  بسیاری  البته 
انحصار  بردن  بین  از  را  خودرو  صنعت 
می دانند و معتقدند که این بازار باید آزاد 
شود. به باور آنها برای کاهش قیمت خودرو 
نیاز است در بلندمدت این صنعت نفس 
عمیق بکشد که در صورت سوددهی در 
سیستم مولد قرار می گیرد و تحت کنترل 
خواهد بود اما در وضعیت فعلی همه سود ها 
به جیب دلالان و بخش ناپیدای اقتصاد 
می رود و کنترلی روی آن نیست. در واقع با 
آزاد شدن قیمت ها، دلالان از صحنه خارج 
می شوند، تولید تقویت شده و می توان بازار 

را کنترل کرد.
در مقابل بازار کالاهای اساسی و مورد نیاز 
مردم از مواد خوراکی گرفته تا لوازم خانگی 
و کالاهای مصرفی مدام با گرانی روبه رو 
است و مشخص نیست وزارت صمت به 
عنوان متولی این بخش ها برای آرامش بازار 
چه کاری انجام می دهد. نکته جالب توجه 

که توجه نمایندگان مجلس را نیز به خود 
جلب کرده این است که سرپرست وزارت 
صمت در اظهارنظرهای گوناگون از افزایش 
تولید در حوزه های مختلف خبر می دهد اما 
با این وجود قیمت ها به صورت قابل توجه 
بالا می رود در حالی که مشخص نیست 
علت چنین آشفتگی هایی در بازار چیست 
که مردم باید برای حداقلی ترین نیاز های 

خود چنین هزینه های گزافی را بپردازند. 

شما هم مانند ما 
تماشاگر هستید!

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس خطاب به 
سرپرست وزارت صمت گفت: آقای مدرس 
قیمت ها ساعت به ساعت بالا می رود و شما 
هم مانند ما تماشاگر هستید. صحبتی هم 
با آقای روحانی دارم، اگر معیشت مردم 
برایشان مهم است چرا دلیل عزل آقای 
رحمانی را اعلام نکردند و چرا وزیر صمت 
که وزیر بسیار مهمی در حوزه معیشت 
است را معرفی نمی کند؟. غنی نظری خانقاه 
بیان کرد: به  دلیل ضعف برنامه ریزی وزارت 
صمت و وزارت امور خارجه، عملا کم کم 
به حالت وابستگی نزدیک می شویم. وی 
نماینده خلخال و کوثر در مجلس افزود: در 
خصوص رایزن های بازرگانی که می توانند 
برای  استثنایی  و  اساسی  فرصت  یک 
کشور در راستای بازاریابی 600 میلیون 
نفر همسایه داشته باشند، اقدام خاصی از 

سوی وزارت صمت انجام نمی شود و عملا 
در کشورهای بسیار مهمی مانند چین و 
عراق فقط یک رایزن داریم. نظری خطاب 
خاطرنشان  صمت  وزارت  سرپرست  به 
کرد: شما به جای گزارش در مورد قیمت 
مرغ و تخم مرغ و ارزاق عمومی، در مورد 
اقدام شما در  ماسک گزارش می دهید. 
کیفیت  وجود  با  قیمت خودرو  راستای 
بسیار ضعیف آن چیست؟ چرا در خصوص 
شکست انحصار خودروسازی، اقدام اساسی 
انجام نمی دهید. وی بیان کرد: علت افزایش 
قیمت لاستیک با وجود گزارش شما مبنی 
بر افزایش 30 درصدی تولید چیست؟ بازار 
لوازم خانگی عملا از کنترل شما خارج شده 
و یخچال به قیمت پراید به فروش می رسد. 
واحد  هزار  در خصوص 16  برنامه شما 

تولیدی غیرفعال چیست؟

ضرورت فعال کردن 
بخش خصوصی

نماینده شوشتر در مجلس پس از استماع 
گفت:  صمت  وزارت  سرپرست  گزارش 
جهش تولید محور امور سال جاری قرار 
دارد، سرپرست وزارت صمت اعلام کند 
که چه اتفاقاتی در سال 99 محقق خواهد 
شد، وزارت صمت باید به صورت استانی 
و نقطه ای بداند چه برنامه ای را قرار است 
مطابق اسناد بالادستی برای جهش تولید 

اجرایی کند.

وی افزود: بازار کشور به طور جدی آسیب 
برخی  بازگشایی  از  پس  است،  دیده 
برای  سازمان ها  مراجعه  کسب و کارها، 
گرفتن مالیات و عوارض، قبوض و امور 
عقب افتاده شاهد هستیم که این موضوع 
مشکلاتی را در پی داشته است. چرا طی 
چند مدت گذشته شاهد افزایش قیمت 
خودرو بوده ایم، وزارت صمت به صورت 
شفاف گزارش دهد برای تولید خودرو چه 
هزینه ای صرف می شود و قیمت نهایی آن 

چقدر است.
سهراب گیلانی، با بیان اینکه رهایی کشور 
از مشکلات، نیازمند فعال کردن بخش 
خصوصی است، ادامه داد: وزارت صمت 
اعلام کند چگونه از تولیدکننده داخلی 
حمایت می کند، در حالی که هم اکنون 
را  داخل  تولید  مشابه  کالاهای  واردات 
شاهد هستیم که به تولیدکننده داخلی 

لطمه می زند. 
سرمایه گذاران  از  باید  افزود:  گیلانی 
فایده ای  گفتاردرمانی  شود.  حمایت 
ندارد، هم اکنون استان خوزستان ظرفیت 
اما  دارد،  اشتغالزایی  برای  بالقوه ای 
حمایت نمی شود. وی در بخش نخست 
صحبت های خود خطاب به هیات رییسه 
مجلس گفت: دعوت از وزرا و تعامل با 
دولت برای بحث و بررسی مسائل امر قابل 
تأملی است، اما باید مشخص شود در پایان 
چه نتیجه ای برای مردم حاصل خواهد 

شد، مردم از ما انتظار پاسخگویی دارند.

وزير برکنار شد که
وضع بهتر شود

علی رضایی، نماینده کنگاور در مجلس 
هم پس از گزارش سرپرست وزارت صمت 
کالاهای  برای  اینکه  به  توجه  با  گفت: 
اساسی نظیر گوشت و مرغ ارز دولتی با 
قیمت 4200 تومان اختصاص یافته و دائما 
مطرح می شود که ذخایر کافی در این حوزه 
وجود داشته است، حتی در ماه های گذشته 
بحث امحای جوجه های یک روزه به میان 
قیمت ها  سرسام آور  افزایش  علت  آمد، 

چیست.
نماینده مردم کنگاور گفت: قیمت مرغ از 
هشت هزار به 18 هزار تومان، برنج از 1۷ 
هزار به 30 هزار تومان، خودرو از 20 به 
200 میلیون تومان افزایش یافته و گرانی 
قیمت در بازارهایی مانند مصالح، آهن، 
فولاد، سیمان، روغن، کود، سم، مسکن، 
شاهد  را  کشاورزی  و  دامی  نهاده های 

هستیم. 
وی با بیان اینکه ایران جزو 10کشور اول 
دنیا از نظر ذخایر معدنی است، ادامه داد: 
سهم صادرات مواد معدنی از تولید ناخالص 
نیست  مهم  است.  اندک  بسیار  داخلی، 
چه کسی وزیر می شود، وزیر برکنار شد 
که وضع بهتر شود، اما این مساله محقق 
نشد. در شرایط کنونی اگر نگوییم سرمایه 
اجتماعی را در کشور از دست داده ایم، باید 

گفت که موجب بدبینی مردم شده ایم.

قیمت ها ساعتی بالا می روند!

ورشکستگی 60% تالارهاتعطیلی 486 واحد تولیدی توسط یک بانک دولتی 
 گزارش

سیاست های وزارت صمت در کنترل بازار کالا ها با انتقاد نمایندگان مجلس روبرو است؛  گزارش

تهاتر، راه دور زدن 
تحریم  هاست

  نوسان: چند هفته  ای ست نرخ ارز به سرعت رو به افزايش گذاشته، 
و در چند روز اخیر اين افزايش شتاب بیش ازپیشی هم گرفته. نرخ 
دلار آمريکا که در ابتدای ســال در بازار آزاد حدود ۱۸ هزار تومان 
مبادله می شــد، به بیش از ۲۳ هزار تومان رسیده، سکه تمام بهار 
آزادی ۱۰ میلیون تومان را رد کرده و شــاخص بــورس نیز رکورد 

۱۷۰۰۰۰۰ واحدی را شکسته.
ادر تمام این اتفاقات، عده  ای برنده و دیگران بازنده اند؛ برندگان که صاحب اموال 
قابل توجه و شناخت خوب و کافی از بازار هستند، از فرصت پیش  آمده در بازار 
کالاهای سرمایه  ای، به خصوص بورس که دولت از سرمایه گذاری در آن حمایت 
می  کند، خوشحال و راضی  اند و نهایت بهره  برداری را خواهند داشت. در سوی 
دیگر اما مردم عادی که بعضا اندک پس  اندازشــان هم در پی تورم خانمان  سوز 
دو سال اخیر به باد رفته، با نگرانی شاهد افزایش سرسام  آور قیمت  ها و ناتوانی در 
حفظ داشته  های خودند. اما چند سوال در این بین بی  جواب مانده؛ چرا هم زمان با 
شیوع کرونا و رکود اقتصادی، به یک  باره بورس چنان جهش شگفتی از خود نشان 
داد؟ چرا این نشانه خوبی نبود؟ چرا هم زمان با قیمت ارز و طلا، شاخص بورس هم 

بالا رفته؟ این وضعیت تا کجا ادامه دارد؟ ما چه باید بکنیم؟
احتمالا به گوش تان رسیده که افزایش نقدینگی سبب اصلی تورم اخیر است و 
همان نقدینگی که در طول سالیان قبل از ســوی دولت ایجاد شده بود، به بازار 
سرازیر شده و این آشفتگی بی  پایان را به وجود آورده است. این استدلال در مورد 
سال 9۷ و افزایش قیمت ارز صدق می  کرد اما امروز، فقط بخشی از این اتفاق را 

توضیح می دهد.
بگذارید داستان را از همان سال 9۷ شروع کنیم. در سال 9۷ آمریکا تحریم هایی 
را علیه ایران وضع کرد. این انتظار در بازار ایجاد شد که دولت به علت محدودیت 
در فروش نفت، دیگر توانایی کنترل نرخ ارز را نخواهد داشــت. لذا جرقه  ای در 
بازار ارز زده شد. هم زمان بانک مرکزی به منظور حفاظت از منابع ارزی در مقابل 
تحریم هایی که اثراتش قابل پیش  بینی نبود، برای کنترل نرخ ارز اقدامی از خود 
نشان نداد و انتظار بازار به واقعیت بدل شد. دولت نیز با نمایش ضعیف دلار 4200 
تومانی، انتظارات را از توان ارزی خود بی  جهت بالا برد و هنگامی که در تأمین ارز 
لازم برای صنایع مختلف ناتوان ماند، قیمت ارز سر به فلک گذاشت. اما همه این 
مصائب در نتیجه اصرار بر ثابت نگاه داشــتن نرخ ارز و عدم تغییر آن با تورم بود. 
اگر نرخ ارز هم زمان با تورم تغییر می  کرد، احتمالا قیمت آن در سال 9۷ باید در 
حدود همان 11000 تومان می  بود؛ نرخــی که پس از مداخله بانک مرکزی در 

انتهای نیمه اول سال، به آن نرخ رسید.
در واقع تورم انباشته در پشت نرخ ارز ثابت، فاجعه سال 9۷ را رقم زد اما پس از آن، 
دولت که از تورم پیش آمده درس گرفته بود، به بانک مرکزی اجازه داد تا نرخ ارز را 
این بار به صورت شناور اداره کند، تا از بروز نوسانات ناگهانی در نرخ ارز جلوگیری 
شود. و بر همین اساس بود که نرخ ارز تا پایان سال 1398 با شیب ملایمی مسیر 

خود را تا 1۷000 الی 18000 تومان طی کرد.
اما داستان ســال 99، داستان متفاوتی ســت. فرض کنید که به عنوان یک فرد 
عادی، شما قصد دارید از سرمایه خود استفاده کرده و سود مناسبی دریافت کنید. 
کم  خطرترین گزینه، سپرده  گذاری بلندمدت در بانک است، مشروط بر اینکه 
سودی که بانک به شما پرداخت می  کند، از تورم پیشــی بگیرد. بازارهای ارز و 
طلا، به علت نظارت شدید بر صرافی  ها، بازار های پرخطری به حساب می  آمدند 
و سپرده  گذاران عادی)غیر سوداگر( همچنان بانک را ترجیح می  دادند اما جرقه 
عرضه اولیه بخشی از شستا که در اواخر سال 98 زده شد، ناگهان نگاه  ها را متوجه 
بازار ســرمایه کرد. افرادی که محدودیت  های قانونی در بازار ارز و طلا برایشان 
نامطلوب بود و در عین حال از سود های بانکی ناامید شده بودند، سرمایه خود را 
روانه بورس اوراق بهادار کردند. در نتیجه سپرده  ای که در بند بانک بود و در بازار 
جاری نشده بود، از بانک خارج و به جاری  ترین حالت خودش تبدیل شد. بخشی 
از سیل نقدینگی هم از افزایش پایه پولی در اثر استقراض دولت از بانک مرکزی 
رخ داد. تا پایان ماه خرداد سال جاری، پایه پولی حدود 8.8 درصد افزایش داشته 
که پیش  بینی می  شود حداقل بخش عمده ای از آن به طور مستقیم به نقدینگی 

جاری تبدیل شده است.
از آنجا که رشد بازار بورس ناشی از سیل نقدینگی بود، و نه تقاضای بنگاه ها برای 
تأمین مالی، این رشد صرفا بیانگر رشد سوداگری است و نه رشد اقتصادی؛ و از 
همین بابت به هیچ عنوان نشانه مطلوبی نیست. سیل این سپرده  ها ابتدا از بازار 
سرمایه عبور کرد، و اکنون به بازار ارز، طلا و مسکن نشت کرده است. در ادامه اما 
تمام بازارهای کشور تحت تأثیر این سیل ویرانگر قرار خواهند گرفت. بدترین و 
آخرین قسمت آن، نشت این نقدینگی به بازار کالاهای ضروری است. بازندگانی 
که در بازی بورس و ارز جایی نداشتند، حق دارند نگران باشند، آخر این داستان 

واقعا ترسناک است.

ما مردم عادی
و بازار افسارگسیخته

 نوسان: مدیرکل امور بندری سازمان بنادر با اشاره 
به اینکه هم اکنون در بنادر کشــور نزدیک به 92 هزار 
TEU کانتینر و ۷ میلیون تن کالاهای غیرکانتینری 
موجود اســت، گفت: »از این میــزان 3,6 میلیون تن 
کالاهای اساســی بودند.«روانبخــش بهزادیان گفت: 
»در میان بنادر کشــور، بندر امام خمینی)ره( و بندر 
شهید رجایی با 3.5 و 2.3 میلیون تن بیشترین موجودی کالاهای غیرکانتینری 
را به خود اختصاص داده اند.« او گفت: »در بخش کانتینری بندر شــهیدرجایی 
با وجود بیش از 68 هزار TEU بیشترین ســهم را در موجودی کانتینر دارد و 
بیشترین کالای اساســی نیز در بندر امام خمینی)ره( به میزان 2.4میلیون تن 
موجود است.« بهزادیان ادامه داد: »از ابتدای امسال تاکنون بیش از 6.6 میلیون 
تن کالاهای اساسی در بنادر کشور تخلیه شده است که ذرت و گندم به ترتیب با 

2.6 و 2.1 میلیون تن بیشترین سهم را به خود اختصاص داده اند.«

 نوســان: رئیــس کمیســیون قیمت گــذاری  
و تنظیــم بــازار تلفن  همــراه گفــت: »وضــع بازار 
تلفــن  همــراه را 50 فروشــنده عمــده این بــازار 
بــه هــم ریخته انــد و قیمــت تعییــن می کنند.«

رضا قربانی گفــت: »در این دو مــاه تلفن های همراه 
به وســیله کســبه عمده فروش احتکار شــد. از اول 
خرداد به شــرکت های واردکننده موبایل مجوز واردات دادند بنابراین سازوکار 
از اواســط خرداد تأیید شــد.« او افزود: »اعلام کرده اند واردات شش برابر مدت 
مشابه پارسال است؛ کســی منکر این قضیه نیست. در ســه ماه اول  سال قبل 
اصلا واردات انجام نشــد، بنابراین این قیاس اصلا درست نیســت.« وی اضافه 
کرد: »تلفن همراه به دلیل » IMEI« که دارد کاملا شــفاف اســت.  ســال 98 
واردات به قدری زیاد بود که مهــر ماه و اواخر بهمن همان  ســال قیمت کالا به 
واسطه رقابتی شدن شرکت های وارکننده حتی کمتر از قیمت بازار دوبی شد.« 

 نوسان: هیأت دولت با پیشنهاد وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی مبنی بــر واگذاری 32هزار میلیارد 
تومان سهام شرکت های دولتی در تأدیه بدهی  اش به 
سازمان تأمین اجتماعی موافقت کرد. به این ترتیب 
دست ســازمان برای اجرای همسان سازی حقوق 
بازنشســتگان تأمین اجتماعی باز شــد.به گزارش 
ایلنا، محمد شریعتمداری وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اعلام این خبر 
گفت: »بر اساس مصوبه هیأت دولت که با پیشنهاد مشترک وزارتخانه های 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی و امور اقتصادی و دارایی صادر شد، بخشی از سهام 
دولت در 9 شرکت مهم دولتی به سازمان تأمین اجتماعی واگذار شد. سازمان 
تأمین اجتماعی متعهد است با اتکا به این منابع جدید ظرف مدت کوتاهی 
طی ماه های آتی نســبت به اجرای طرح همسان ســازی و متناسب سازی 
حقــوق بازنشســتگان تأمین اجتماعــی اقدام فــوری به عمــل آورد.«

 نوســان: رئیس اتحادیه کارگران قــراردادی و 
پیمانکاری با اشــاره به اینکه خواســته کارگران 
این است که حق مســکن از ابتدای سال افزایش 
یابد، گفت: مگر حقوق برای یک سال تعیین نمی 
شود؟ چگونه ممکن اســت حق مسکن برای یک 
سال تعیین نشودفتح الله بیات با بیان اینکه بیش 
از60درصد کارگران اجاره نشــین هســتند، افزود: این حقوق و دستمزد 
کفاف تأمین اجاره بهــا را نمی دهد. حتی در جنوبی تریــن نقطه تهران 
هم کرایه ها بســیار بالا اســت. اما علاوه بر این آن 40درصدی هم که با 
قســط و وام خانه خریداری کرده اند، از پس اقســاط خانه بر نمی آیند و 
نمی توانند پرداخت کنند. بیات تاکید کرد: نمایندگان کارگران نســبت 
به زمان اجرای مصوبه افزایش حق مســکن در صورت تصویب در هیأت 

وزیران از ابتدای تیر ماه معترض هستند.

وجود ٣.٦ هزار تومان کالای اساسی در بنادر کشور حق مسکن باید از فروردین محاسبه شودتصویب همسان سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی50 فروشنده عمده بازار را به هم ریخته اند

 ها
ده

برا

capital

علت آشفتگی های بازار چیست؟ و چرا مردم بايد برای حداقلی ترين نیاز های خود هزينه های گزافی بپردازند؟!

چرا بازار اين طور شده؟؛

وزارت صمـت بـه عنـوان متولـی بخـش صنعت و تجـارت کشـور که نقـش مهمـی در زندگی مـردم ايفا 
می کنـد، نتوانسـته آن طور کـه بايد و شـايد رضايت بخش های مختلـف از جمله اصنـاف، تولیدکنندگان و 
مصرف کننـدگان را جلـب کند بـه طوری که افزايش سـاعت به سـاعت قیمت هـا به عاملی بـرای اعتراض 
مـردم و نماينـدگان مجلس از نحوه عملکرد وزارت صنعت، معدن و تجارت تبديل شـده اسـت. بر همین اسـاس سرپرسـت 
وزارت صنعـت، معـدن و تجـارت در مجلـس حاضـر شـد تا در خصـوص عملکرد ايـن وزارتخانه در سـال »جهـش تولید« 
توضیحاتـی ارائـه دهـد. اين توضیحـات اگرچه بـه برخـی ابهامات نماينـدگان مجلس پاسـخ داد امـا نتوانسـت به توقف 

اعتراض هـا منجر شـود.

گزارش

گروه اقتصاد
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ایرج موفق اظهار داشت: مقدمات انجام این کار 
از سال گذشته با توجه به پیگیری های فولاد 
مبارکه فراهم شد و پهنه ای به وسعت حدود   
14 هزار    و     500 کیلــو مترمربع در اختیار 
این شرکت قرار گرفت و ۷ پروانۀ اکتشاف برای 
نقاط امیدبخش صادر شد. وی ادامه داد: فولاد 
مبارکه در این مرحله 6 مــاه فرصت دارد که 
گزارش اکتشاف های اولیه را به سازمان صنعت 
معدن و تجارت استان اصفهان ارائه کند و با قول 
مساعد مدیرعامل این شرکت، مقرر شد این کار   
تا    4 ماه آینده انجام شــود و مراحل بعدی در 

دستور کار قرار گیرد.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
اصفهان افزود: از سال گذشته تاکنون در تلاشیم 
تا بتوانیم سنگ آهن موردنیاز فولاد مبارکه را 
تأمین کنیم و در این زمینه جلسه های متعددی 
تشکیل شده است. وی خاطرنشان کرد: فولاد 
مبارکه و ذوب آهن اصفهان قلب تپندۀ فولاد 
کشور به شــمار می آیند و باید این اتفاق ویژه 
پیش از این ها برای ایــن مجموعه رخ می داد.

تأمین سنگ آهن موردنیاز 
و حمايت از معادن کوچک

در این جلسه، حمیدرضا عظیمیان مدیرعامل 
فولاد مبارکه نیز ایجاد ارزش افزودۀ بیشتر برای 
اســتان، حمایت از معادن کوچک مقیاس و 
تأمین سنگ آهن موردنیاز شرکت را مهمترین 
اهداف فولاد مبارکه از سرمایه گذاری در بخش 

معدن دانســت. وی تصریح کرد: متأسفانه با 
وارد شــدن بخش معدن به فولاد اختلالاتی 
در زنجیرۀ تکمیل مواد معدنی فولادسازها به 
وجود آمد و همین خلــل در تأمین مواد اولیه 
فولادسازها، شامل کنســانتره و سنگ آهن، 
موجب شد فولادســازها در پی رفع نیاز خود 
برآیند؛ بنابراین ما به سمت تأمین مواد اولیه در 
بخش معدن گام برداشتیم و در این خصوص از 
ادارۀ صمت استان اصفهان کمک خواستیم که 
خوشبختانه امروز  ۷ محدوده به مساحت  190 
کیلومترمربع را در اختیار  ما گذاشتند تا  نسبت 

به اکتشاف اولیه اقدام کنیم.
عظیمیان خاطرنشــان کرد: حتما اگر در این 
مناطق، نشانه های امیدبخش و خوبی پیدا شد، 
برای ادامۀ مسیر مصمم تر می شویم تا   آن را به 

بهره برداری کامل برسانیم.
وی در ادامۀ این جلسه، از توافق ساخت کارخانۀ 
کنسانتره در شــمال اصفهان به عنوان اتفاق 
خوب دیگری برای استان یاد  و  اضافه کرد: با 
موفقیت در کار اکتشــاف، ســنگ آهنی که 
فولاد مبارکه استخراج می کند با ارزش افزوده 

بیشتری در استان مصرف خواهد شد.
مدیرعامل فولاد مبارکه خاطرنشان کرد این 
اتفاق برای معادن خصوصی و کوچک مقیاس 
نیز تأثیرگذار است؛ چراکه از ظرفیت کنسانتره 
سازی استفاده خواهند کرد و با تبدیل سنگ 
آهن به کنسانتره ارزش افزوده بیشتری ایجاد 

خواهند کرد.

تمرکز بر فعالیت های اکتشافی
استراتژی فولاد مبارکه

استراتژی های اصولی و اصلی فولاد مبارکه در 
حوزۀ امور معادن تأکید و تمرکز بر فعالیت های 
اکتشافی است. محمدیاسر طیب نیا، معاون 
امور معادن شرکت فولاد مبارکه با بیان مطلب 
اضافه کرد: مطالعات فاز  پیجویی و شناسایی 
منابع معدنی پهنۀ انارک به مساحت تقریبی 14 
هزار و 500  کیلومترمربع واقع در شرق استان 

اصفهان در سال 96 به اتمام رسیده است. 
وی افــزود: قرار گرفتــن این پهنــه در زون 
ســاختاری ایران مرکزی و تنوع لیتولوژی آن 
که شامل انواع سنگ های رسوبی، دگرگونی، 
ولکانیک، آذرآواری، نفوذی و رسوبات متعدد 
اســت و   نیز    وقوع رخدادهای زمین ساختی 
متفاوت و همچنین فعالیتهای ماگمایی وابسته 
به  هریک  نویدبخش تشکیل کانیسازی های 
متفاوت و متعدد   در این پهنه اکتشافی است. 
بنابراین معاونت امور معادن پس از جمع آوری 
اطلاعات، داده ها و گزارشــهای موجود، اعم از 
کلیه مســتندات تکتونیکی و زمین شناسی 
مربوط به پهنه، نقشــه های زمین شناسی و 
توپوگرافی، اطلاعات ژئوشــیمیایی، تصاویر 
ماهوارهای و...، جهت پردازش و تفســیر این 
اطلاعات بر روی لایه های زمین شناســی و 
مطالعات دورســنجی اقدام نمود و بر اساس 
نتایج آن، مناطق امیدبخش اکتشافی مشخص 
و پروانۀ اکتشاف آنها برحسب اولویت و مساحت 

درخواست شد. در نهایت با همکاری سازمان 
صمت استان اصفهان برای ۷ آنومالی با وسعت 
190 کیلومترمربع پروانه اکتشــاف دریافت 

گردید.
طیب نیا ضمن تشکر از همکاری های به عمل 
آمده بــا معاونت امور معــادن توضیح داد که 
طبق اصول علمی مهندسی اکتشاف، عملیات 
اکتشافی برای دســتیابی به ذخیرۀ قطعی و 
قابل استخراج، شامل چهار مرحلۀ شناسایی، 
پیجویی، اکتشافات عمومی و نهایتا اکتشاف 
تفصیلی با هدف تعیین شــکل کانسار، عیار 
میانگین، ذخیرۀ قطعی و انجام مطالعات فنی 
و اقتصادی است و فعالیت های اکتشافی فولاد 
مبارکه نیز طبق همین اصــول برنامه ریزی و 

انجام می شود.
وی خاطرنشــان کرد: اقداماتــی که تاکنون 
در خصوص این پهنۀ اکتشــافی انجام شده 
شامل مرحلۀ شناسایی و پیجویی بوده و انجام 
عملیات اکتشاف عمومی و تفصیلی آنومالی 
های هفتگانه در دست اقدام است. وی گفت: 
نگاه معاونت امور معادن، بهینه سازی هزینه 
های اکتشاف و اســتفادۀ عالمانه از نتایج هر 
مرحله از اکتشاف در بهبود عملیات اکتشاف 
تکمیلی است و این نگاه مبنای اقدامات فنی و 
قراردادی معاونت امور معادن در حوزۀ اکتشاف 

بوده است.
معاون امــور معادن تصریح کــرد: بعد از اخذ 
پروانه های اکتشاف لازم است  در مهلت قانونی 
مقرر   نسبت به  اکتشافات عمومی و تفصیلی 
اقدام شود؛ بنابراین از ماه های قبل، شرکتهای 
توانمند مجری اکتشاف شناسایی و با برگزاری 
مناقصۀ محدود یک مرحله ای، در حال حاضر 
مجری عملیات اکتشاف محدوده های متعلق به 

فولاد مبارکه شناسایی شده است.
طیب نیا   ابراز امیدواری کرد با انجام به موقع 
و باکیفیت مراحل بعدی اکتشــاف، وضعیت 
ذخایر معدنی این محــدوده ها تعیین گردد، 
ولی باید به این نکته توجه داشت که اکتشافات 
معدنی نیاز سرمایه گذاری زیاد و طولانی مدت 
دارد تا در نهایت بتوان بــه ذخایر قابل توجه و 
اقتصادی دســت یافت. طبق استانداردهای 
جهانی از هر هــزار محــدودۀ دارای آنومالی 
کانســارهای فلزی فقط 10 محدوده منجر 
به گواهی کشف شــده و در نهایت 3 محدوده 
تبدیل به معدن فعال می گردد. در مقابل، این 3 
معدن چندین برابر کل هزینه های انجام شده 

برای اکتشاف بازده اقتصادی خواهد داشت.
بر همین اساس استراتژی های اصولی و اصلی 
فولاد مبارکه در حوزۀ امور معادن برخلاف رویۀ 
رایج در کشورمان تأکید و تمرکز بر فعالیتهای 
اکتشافی است. اگر شــرکتهای معدنی بزرگ 
کشور این استراتژی را از دهه های گذشته دنبال 
می کردند و به جای ورود بــه انتهای زنجیره، 
تمرکز فعالیتها و سرمایه گذاریهای خود را بر 
حوزۀ اکتشافات معدن قرار داده بودند، الآن با 
کمبود مواد اولیه در زنجیرۀ فولاد مواجه نبودیم، 
وضعیتی که در سال های آتی حادتر می شود و 

ممکن است به وضعیت بحرانی برسد.

گزارش

  گزارش

 نوســان: در جریان برگزاری مجمع 
عمومی عادی ســالانۀ شرکت سرمایه 
گذاری توســعۀ معــادن و فلزات بیش 
از هزار میلیارد تومان ســود نقدی و در 
مجمع عمومی عادی ســالانۀ شرکت 
معدنی و صنعتی گل گهــر نیز بیش از 
440 میلیارد تومان سود سرمایه گذاری 

برای فولاد مبارکه شناسایی شد.
مرتضی شبانی، مدیر امور مجامع شرکت 
فولاد مبارکه با اعلام این خبر افزود: در 
مجمع عمومی عادی سالانۀ شرکت گل 
گهر سیرجان که روز دوشنبه 16 تیرماه 
در محــل همایش های ســالن وزارت 
کشــور برگزار شــد، ضمن تقسیم 90 
تومان سود به ازای هر سهم، مبلغ 440 
میلیارد تومان سود سرمایه گذاری نیز 

برای فولاد مبارکه شناسایی شد.
وی گفت: در این مجمع پس از انتخاب 
هیئــت رئیســه، در ابتــدا ملارحمان 
مدیرعامل شــرکت، گزارش عملکرد 
شرکت از رشد 3 درصدی تولید کنسانتره 
)15 میلیون تن( در ســال 98 و رشد 4 
درصدی تولید گندله )12 میلیون تن( 
را ارائه کرد و همچنین از کسب رتبۀ اول 
در تولید کنسانتره و گندله توسط شرکت 

معدنی گل گهر خبر داد.
شبانی با اشاره به جایگاه ویژۀ این شرکت 
در تولید محصولات معدنی در کشــور 
گفت: این شرکت در ســال 98 مبلغ 8 
هزار میلیارد تومان در طرح های توسعۀ 
شرکت ســرمایه گذاری کرده و انتظار 
می رود این مبلغ در سال 99 تا دو برابر 

افزایش یابد.
مدیر امور مجامع شرکت فولاد مبارکه با 
تأکید بر اینکه فولاد مبارکه با داشتن 10 
درصد سهام این شرکت یکی از کرسی 
های هیئت مدیرۀ آن را در اختیار دارد، 
گفت: از مبلغ 134 تومان سود خالص هر 
سهم این شرکت، مبلغ 90 تومان سود 
نقدی تقسیم و مقرر شد پرداخت سود 
نقدی به ســهامداران حقیقی در اسرع 
وقت و کمتر از یک مــاه آینده پرداخت 

شود.
همچنین مجمع عمومی عادی سالانۀ 
شرکت ســرمایه گذاری توسعۀ معادن 
و فلزات نیز روز پنجشــنبه 19 تیرماه با 
حضور بیش از ۷5 درصد از سهامداران 
در ســالن تلاش تهران برگزار شد. بنابر 
تصمیمــات این مجمــع، از ۷11 ریال 
ســود هر ســهم مبلغ 600 ریال سود 
نقدی بین ســهامداران توزیع شد که با 
توجه به مالکیت 41 درصدی شــرکت 
فولاد مبارکه در این شرکت، بیش از هزار 
میلیارد تومان سود نقدی در حسابهای 
شــرکت فولاد مبارکه شناســایی شد. 
گفتنی است در ســال 98 از محل سود 
نقدی شرکت های سرمایه پذیر بیش از 
2 هزار   و  500 میلیارد تومان سود نقدی 
شناسایی شده است که حدود 120 ریال 

به  ایپیاس  شرکت اضافه می کند.
همچنین قابل ذکر است درآمد شرکت 
سرمایه گذاری توسعۀ معادن و فلزات از 
بابت سرمایه گذاری در سایر شرکتها از 2 
هزار و 53 میلیارد تومان به2 هزار و ۷10 

میلیارد افزایش یافت.
 همچنین با توجه به رشد بازده شرکت 
های زیرمجموعۀ شرکت توسعۀ معادن و 
فلزات ،سهام این شرکت از سال گذشته 
تا تاریــخ برگزاری مجمع حــدود 4۷6 
درصد رشد قیمت  داشته که این موضوع 
خبر بســیار خوبی برای سهامداران این 

شرکت است. 
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ســازمان صنعــت، معــدن و تجــارت اســتان اصفهــان مجــوز هفــت فقــره پروانــۀ اکتشــاف معدنــی 
گزارش

گروه  صنعت
ــعۀ  ــا توس ــارک و ب ــۀ ان ــد در پهن ــرکت بتوان ــن ش ــا اي ــرد ت ــادر ک ــه ص ــولاد مبارک ــرای ف را ب
اکتشــافات معدنــی کشــور، بــرای تأمیــن کانســارهای آهــن و ســاير فلــزات موردنیــاز خــود گام بلنــدی برداشــته 
باشــد. در جلســه ای کــه روز ســه شــنبه هفدهــم تیرمــاه، بــا حضــور رئیــس ســازمان صنعــت، معــدن و تجــارت 
اســتان اصفهــان، رئیــس ســازمان نظــام مهندســی معــدن اســتان اصفهــان و مديرعامــل و جمعــی از معاونــان 
ــارت  ــدن و تج ــت، مع ــازمان صنع ــس س ــد، رئی ــزار ش ــتان برگ ــت اس ــازمان صم ــه در س ــولاد مبارک ــرکت ف ش
اســتان اصفهــان گفــت: پروانــۀ اکتشــاف ايــن محــدوده هــا بــرای اولیــن بــار در کشــور بــه نــام فــولاد مبارکــه 

صادر شد تا اين شرکت بتواند کارهای اکتشافی را در بخش کانسارهای فلزی  انجام دهد.

کلیدهای قدرت ۷2,5 کیلوولت کوره های قوس الکتریکی و 36 کیلوولت کوره های پاتیلی 
که در شرایط تحریم با صرف مبالغ قابل توجهی ارز و از محل واردات تهیه می شد، با موفقیت 
در فولاد مبارکه مورد بهره برداری قرار گرفت. عباس محمدی رئیس برنامه ریزی، کنترل، 
نگهداری و تعمیرات ناحیۀ فولادسازی و ریخته گری مداوم فولاد مبارکه در تشریح فرایند 
بومیسازی این کلیدهای خاص اظهار داشت: فاز ارزیابی این کلیدها با برگزاری جلسات فنی 
متعدد با موقعیت انجام گرفت و در نهایت پروسۀ ساخت از طریق سازندۀ داخلی آغاز شد.

بومیسازی کلیدهای برق کوره های قوس الکتریکی و پاتیلی
شرکت فولاد مبارکه پس از اینکه بیمارستان های تحت پوشــش دانشگاه علوم پزشکی 
اصفهان و بیماران مبتلا به ویروس کرونا با کمبود اکسیژن و افزایش قیمت این نیاز استراتژیک 
مواجه شدند، تأمین رایگان اکسیژن موردنیاز این بیمارستانها را متقبل شد. عباس اکبری 
محمدی معاون نیروی انســانی فولاد مبارکه با اعلام این خبر گفت: فولاد مبارکه از همان 
ابتدای شیوع ویروس کرونا و در راستای تعهد به مسئولیت های اجتماعی خود، با مساعدت 
در خرید تجهیزات به یــاری مراکز درمانــی و هموطنان مبتلا به این ویروس شــتافت.

تأمین رایگان اکسیژن بیمارستان های دانشگاه علوم پزشکی 

1500 میلیارد تومان 
سود برای فولاد مبارکه

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان خبر داد:

صدور 7 فقره پروانۀ اکتشاف برای فولاد مبارکه
ايرج موفق: فولاد مبارکه و ذوب آهن اصفهان قلب تپندۀ فولاد کشور به شمار می آيند

 نوســان:فولاد مبارکــه در پی 
انديشی فردی نیست و  مصلحت 
فقط به مصالح و اقتدار اقتصاد ملی 
می انديشد. مطمئنا روزهای سخت 
خواهد گذشت و فقط عزت و افتخار 
اســت که برای مجاهدان جبهۀ 
صنعت فولاد کشــور و جمهوری 
اسلامی ايران باقی خواهد ماند. اين 
وعدۀ خداوند است که هدايت گر، 
روزی دهنده و رحمت واسعه است برای کسانی که به کارشان ايمان دارند.

مطلب فوق بخشی از سخنان مهندس عظیمیان مدیر عامل گروه فولاد مبارکه است 
که در جلسۀ کمیتۀ مدیریت این شرکت در سالن همایش های مرکز تحقیقات این 
شرکت ایراد شد. به گزارش نوســان به نقل از خبرنگار فولاد، در این جلسه، پس از 
اینکه گزارش های مربوط به دستاوردهای شرکت در حوزۀ ایمنی، تولید و افزایش 
کیفی محصولات و نقاط قابل بهبود شــرکت مطرح شد، مدیرعامل فولاد مبارکه 
ضمن قدردانی از زحمات مدیران و کارکنان شرکت و با تبریک موفقیت های کسب 
شده تصریح کرد: از ابتدای امر بر مسائل ایمنی تأکید کرده ایم و در حال حاضر نیز 
به ویژه در شرایط کرونا باید این مراقبت ها را با حساسیت و دقت بیشتری اجرا کنیم 
تا همچنان از نیروی انسانی شاداب و کارآمد برخوردار باشیم و روند روبه رشد تولید 

ادامه یابد.

تاب آوری را در 
دستور کار قرار دهیم

مدیرعامل فولاد مبارکه افزود: سازمانهای جهانی چندین سال است در همۀ حوزه 
ها، ازجمله حوزه های شهری و صنعتی، موضوع تاب آوری را مطرح و مورد مداقه 
قرار می دهند. از این رو باید در شرکت فولاد مبارکه با اتخاذ استراتژیهای کارآمد، 
ساری و جاری کردن تاب آوری را در دستور کار قرار دهیم. اگر مواردی مانند شیوع 
ویروس کرونا به خوبی در شرکت مدیریت شود و تاب آوری خود را در مواجهه با این 
گونه موقعیت ها ارتقا دهیم، به یقین شرکت از چنین چالش هایی به خوبی گذر 

خواهد کرد.
مهندس عظیمیان در همین خصوص ادامه داد: در شرایط تحریم و کرونا باید برای 
بخش های منابع انسانی، تکنولوژی و فناوری، اقتصادی و مالی و بودجۀ شرکت، 
صادرات و اهداف تعیین شــده در این حوزه و همچنین بــرای تأمین پایدار اقلام 
استراتژیک و گلوگاهی ازجمله الکترود گرافیتی، کنسانتره و مواد اولیه نوارهای نقاله 
و تجهیزات برقی و ... متناسب با خط تاب آوری تمهیداتی اندیشیده شود که تولید 
و تداوم شرکت با مشکلی مواجه نشود. علاوه بر این، باید در حوزۀ کنترل موجودی 
ها و میزان مصارف و حمل ونقل عملکرد خوبی داشته باشیم تا با کمترین چالش 
جدی از این شرایط گذر کنیم. همچنین باید در زمینۀ بومیسازی و اجرای به موقع 
پروژه های در دست اقدام نیز برنامه ریزی ها را بازبینی و با دقت بیشتر اجرا کنیم تا 
از ایجاد هرگونه توقف در خطوط تولید جلوگیری شود. باید در پایانه های بارگیری 
و حمل محصول، همۀ شرایط احتمالی سیل و زلزله پیشبینی شود تا در هنگام بروز 
خطرات احتمالی برای حمل بار شرکت متکی به یک حوزه نباشیم و دچار مشکل 

نشویم.

متخصصان داخلی 
پروژۀ سنگان را به ثمر رساندند

مدیرعامل فولاد مبارکه در بخش دیگری از ســخنان خود به دستاوردهای اخیر 
شرکت اشــاره کرد و گفت: در روزها، هفته ها و ماه های اخیر اتفاقات خوبی برای 
شرکت رخ داد که ازجملۀ آنها میتوان به افتتاح پروژۀ کنسانترۀ سنگان اشاره کرد. در 
این خصوص نکتۀ حائز اهمیت این است که افتتاح در اوج شیوع ویروس کرونا اتفاق 
افتاد، در شرایطی که کارشناسان طرف قرارداد خارجی از ادامۀ اجرای پروژه سرباز 
زدند؛ ولی خوشبختانه به هیچ عنوان کار معطل نماند و متخصصان داخلی با همت 
بالای خود توانستند در شرایط تحریم و شیوع کرونا، این کار بسیار مهم را در عرصۀ 

ملی با افتخار و اقتدار هرچه بیشتر به ثمر برسانند.

ظرفیت سنگان بايد 
به بیش از ۵ میلیون تن برسد

وی با تأکید بر اینکه ظرفیت ســنگان باید هرچه سریعتر به بیش از 5 میلیون تن 
برسد گفت: با توجه به مواردی که در حوزۀ مواد معدنی مطرح است، بهره برداری 
حداکثری از فاز اول و رسیدن به ظرفیت اسمی آن و تکمیل فاز دوم این پروژه برای 
تأمین خوراک شرکت و ثبات تولید بسیار مهم است. به خاطر داشته باشیم نباید 

منتظر حرکت خاصی از سوی دیگران باشیم.
وی تولید موفقیت آمیز اســلب گاز  ترش در فولاد مبارکــه را نتیجۀ کار تیمی و 
زنجیرهوار همانند حلقه های محکم و متصل به هم دانست و گفت: نه تنها تأکید 
نداریم که این افتخار مربوط به دوره و شــخص خاصی نیست، بلکه معتقدیم این 

افتخار برای فولاد مبارکه و همۀ کارکنان قبل و بعد از آن است.
فولاد مبارکه بسیار خوشحال است که افتخارات و موفقیتهای اخیر فولاد درست در 
شرایطی که تحریمها دوچندان شد به دست آمد و این امر برای کشور و فعالان حوزه 
های صنعت و اقتصاد کشور بسیار مهم و باارزش است. اسلب گازترش و فراهم کردن 
بستر مناسب برای تأمین لوله های مهمترین و استراتژیکترین پروژۀ دولت در چنین 
شرایطی برای فولاد مبارکه یک افتخار است؛ چراکه در این شرایط که دشمن سعی 
دارد در حوزۀ اقتصادی و صنعت، مردم مــا را ناامید کند، چنین پروژه هایی دقیقا 
پمپاژ امید و افزایش روحیۀ »خواستن و توانستن« در جامعه است. وی تأکید کرد: 
در ادامۀ این دستاوردها در سال جهش تولید تمامی ورق های موردنیاز صنایع لوازم 
خانگی و بخش مهمی از ورق موردنیاز خودروسازان باید در فولاد مبارکه تولید شود. 
فولاد مبارکه باید با تولید محصولات ویژه حیات پرخیر و برکت خود را تداوم بخشد؛ 
چراکه کشور به این مهم نیازمند است. کارکنان به خاطر داشته باشند دستیابی به 
رکوردهای تولید خوب است؛ اما مهمتر از آن دستیابی به تکنولوژی و روش تولید 

محصولات جدید و وارداتی است.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود گفت: به زودی واحد فولادسازی 800 هزار 
تنی فولاد سفیددشت هم در مدار تولید قرار خواهد گرفت و فولاد مبارکه با احتساب 
اسلب مازاد خود حدود 3 میلیون تن اســلب معطل نورد خواهد داشت؛ بنابراین 
احداث این خط نورد برای تولید انواع ورق هایی که تاکنون امکان تولید آنها وجود 
نداشته است برای فولاد مبارکه و برای اقتصاد ملی بسیار مهم و حیاتی است. نورد 
گرم 2 فولاد مبارکه کمک خواهد کرد تا انواع ورق در کشــور به وفور در دسترس 

مصرف کنندۀ واقعی قرار گیرد.

فولاد مبارکه به اقتدار
اقتصاد ملی می اندیشد

مدير عامل گروه فولاد مبارکه:

 نوســان: مدیر ایمنی، بهداشت و محیط 
زیســت فولاد مبارکه گفت: خوشبختانه با 
عملکرد بسیار خوبی که طی فرایند آموزش 
و ارتقــای دانش نیروی انســانی به دســت 
آمده و همچنین با بــه کارگیری حداکثری 
دســتورالعمل های ایمنی و همکاری همۀ 
همکاران در ایــن زمینه، فــولاد مبارکه در 
بسیاری از زمینه ها ازجمله بهبود شاخصهای 
ضریب تکرار و شــدت حوادث، نسبتبه سایر 
فولادسازان جهان عملکرد درخشانی داشته 

است و در بالاترین سطح قرار دارد.
حسین مدرسی فر  در همین خصوص افزود: 

خوشبختانه تأکید و راه برد مدیریت شرکت 
در خصوص ارتقای هرچه بیشتر ضریب ایمنی 
کارکنان و تجهیزات شرکت مؤثر واقع شده 
و طبق آنچه نمودارها و گزارشــهای جهانی
 )WORLD  STEEL( نشان میدهند، 
شــرکت فولاد مبارکه در ســال 98 و طی 3 
ماه ابتدای سال جاری با »ضریب تکرار« 0,8 
نسبت به سایر فولادسازان بهترین عملکرد را 

داشته است.
وی در تشــریح وضعیت شــرکت در زمینۀ 
»ضریب شدت حوادث« که بزرگی حوادث را 
نشان میدهد، تصریح کرد: در این زمینه نیز 

شرکت به عدد 0,01 دست یافته است و از این 
حیث نیز در دنیا   بینظیر   است.

مدیر ایمنی، بهداشت و محیط زیست فولاد 
مبارکه خاطرنشان کرد: رسیدن به این نقطه 
از ایمنی در سایۀ تأکید مدیریت ارشد سازمان 
بر مقولۀ ایمنــی کارکنان، تــلاش جمعی 
مدیریت و کارکنان در همۀ سطوح، آموزش 
و به کارگیری دستورالعمل ها و همچنین با 
یادگیری از سایر شرکت های جهان حاصل 

شده است.
مدرسی فر با اشــاره به اینکه با شیوع مجدد 
ویــروس کرونا در جامعه، در شــرکت فولاد 

مبارکه نیز تدابیــر بــه روز و کارآمدتری در 
نظر گرفته شده اســت، اظهار داشت: از  آنجا 
که ایمنی کارکنان برای مدیریت شــرکت 
از اهمیت خاصی برخوردار اســت، راهنمای 
شرکت در این مسیر، سازمان بهداشت جهانی 
اســت و همواره از رهنمودهای آن بهره مند

 شده ایم. به همین سبب خوشبختانه در اثر 
اجرای این پروتکل ها، وضعیت شرکت قابل 
قیاس با سایر ســازمان های مشابه نیست و 
توانسته ایم ضمن اســتمرار و تداوم تولید از 
نیروی انســانی شــرکت هم به نحو مطلوب 

محافظت کنیم.

مدير ايمنی، بهداشت و محیط زيست فولاد مبارکه خبر داد:

شاخص های ایمنی فولاد مبارکه در بالاترین سطح جهانی
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آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت مصرف کارکنان اداره کل حج و اوقاف و امور خیریه استان اصفهان شرکت 
تعاونی به شــماره ثبت 1029 و شناســه ملی 10260162629 به اســتناد صورتجلسه مجمع 
عمومی فوق العاده مورخ و 15/02/1399 و نامه شماره 15524 مورخ 29/03/1399 اداره تعاون 

کار و رفاه اجتماعی اصفهان تصمیمات ذیل اتخاذ شد :
 اساســنامه جدید تعاونی در 56 ماده و 33 تبصــره تصویب و جایگزین اساســنامه قبلی گردید.

ماده 6 اساسنامه :اســتان اصفهان ، شهرســتان اصفهان ، بخش مرکزی ، شهر اصفهان، محله باغ 
نگار - آئینه خانه ، کوچه باغ آئینــه ]5[ ، خیابان مصلی ، پلاک -5۷ ، طبقه همکف کد پســتی : 
8164۷93968 تغییر یافت و ماده 36 اساسنامه تعداد بازرســین شرکت تعاونی از 3 نفر اصلی و 

یک نفر علی البدل به یک نفر اصلی و یک نفر علی البدل کاهش یافت .

اداره کل ثبت اسناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان 
)90۷349(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت تعاونی کشــاورزی گلخانه دهاقان و حومه به شــماره ثبت 3 و شناسه ملی 
10260000890 به استناد نامه شماره 531 مورخ 11/03/1399 اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

شهرستان دهاقان و صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 25/02/1399 تصمیمات ذیل اتخاذ شد:
 - ســید محمد حجازی دهاقانی به شــماره ملی 5129604۷۷6 به ســمت رئیس هیئت مدیره، 
امیر فرهمند به شماره ملی 11992148۷6 به ســمت نایب رئیس هیئت مدیره، مطهر محمودی 
عطاآبادی به شماره ملی 5129943۷۷5 به سمت منشی هیئت مدیره، رضا حاج آقاجانی به شماره 
ملی 09423899۷2 به سمت عضو اصلی هیئت مدیره و مدیرعامل و غلامحسین امینی دهاقانی به 
شماره ملی 51296۷2402 به سمت عضو اصلی هیئت مدیره برای مابقی مدت تصدی هیئت مدیره 

)تا تاریخ 09/10/1401( انتخاب شدند. 
- کلیه قراردادها و اسناد رسمی و تعهدآور بانکی از قبیل چک ، سفته ، برات ،و اوراق بهادار با امضای 
رضا حاج آقاجانی )مدیرعامل( و سیدمحمد حجازی )رئیس هیئت مدیره( و در غیاب ایشان با امضای 
امیر فرهمند )نایب رئیس هیئت مدیره( و با مهر شرکت دارای اعتبار است و اسناد عادی و نامه ها با 

امضای رضا حاج آقاجانی )مدیرعامل( و با مهر شرکت معتبر خواهد بود.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری دهاقان )909۷88(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت مصرف کارکنان اداره کل حج و اوقاف و امور خیریه استان اصفهان شرکت 
تعاونی به شماره ثبت 1029 و شناســه ملی 10260162629 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
عادی سالیانه مورخ 15/02/1399 و نامه شماره 15524 مورخ 29/03/1399 اداره تعاون کار و رفاه 
اجتماعی اصفهان تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : ترازنامه و صورتهای مالی منتهی به 29/12/1398به 
تصویب مجمع عمومی رسید. یحیی قاسمی به کدملی6299۷0998۷و محمد اثنا عشری به کدملی 
1285899611 ومژگان قنبری گوهر ریزی به کدملی 60۷9888203 وجهانبخش نقیب به کدملی 
2411431686 و عماد کریمی به کدملی 120965504۷ بعنوان اعضای اصلی هیات مدیره وحسن 
خلجی پیربلوطی به کدملی 1284۷۷9۷93 و. محسن معین به کدملی 1285591895 و غلامرضا 
توکلی به کدملی 5659۷85816 به عنــوان اعضای علی البدل هیأت مدیره شــرکت تعاونی برای 
مدت سه سال انتخاب گردیدند . رضا خلجی به کدملی 1285920414 بعنوان بازرس اصلی وحمید 
بخشی به کدملی 12910419۷4 به عنوان بازرس علی البدل شــرکت تعاونی برای مدت یک سال 
مالی انتخاب گردیدند اداره کل ثبت اســناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری اصفهان )90۷350(

مراسم افتتاحیه و اولین جلسه رویداد کارآفرینان آینده در اتاق بازرگانی اصفهان برگزار 
شد. در برگزاری رویداد کارآفرینان آینده و بازرگانان کوچک، مهارت های “تصمیم 
گیری” “خلاقیت”، “کارآفرینی” و “هوش مالی” آموزش داده خواهد شد. احسان 
شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان در این نشست گفت: سلسله 
برنامه های کارآفرینان آینده در تابستان امسال پس از فراخوان و ثبت نام از داوطلبان، 
در محل این مدیریت و با رعایت کامل دستورالعمل های بهداشتی اجرا می شود.

رییس اتاق بازرگانی اصفهان گفت: در دوره نهم فعالیت اتاق بازرگانی اصفهان، ساز و کارهای 
ویژه ای در خصوص افزایش تعاملات علمی ایجاد شده که تاسیس سرای رشد و نوآوری با 
همکاری دانشگاه آزاد از جمله این تمهیدات بود. مسعود گلشیرازی، کمک به پایان پروژه 
شرکت نمایشگاه های اصفهان، کارگو ترمینال فرودگاه شهید بهشتی، پروژه انتقال آب خلیج 
فارس به اصفهان و صندوق حمایت از فعالان اقتصادی را از دیگر اولویت های برنامه ای اتاق 

بازرگانی اصفهان در دوره جدید فعالیت بیان کرد.

  نوسان: مدیر عامل شرکت آبفا استان 
اصفهان با اشــاره به اجــرای اولین طرح 
فاضلاب روســتایی پس از یکپارچه سازی 
شــرکت های آبفای شــهری و روستایی، 
در اســتان اصفهان گفت: نخستین پروژه 
تاسیســات فاضلاب اســتان، در روستای 
تیرانچی شهرستان خمینی شهر تا دو ماه 

آینده عملیاتی می شود. 
هاشم امینی افزود: مطالعات اولیه و نقشه  
های اجرایی سیســتم فاضلاب روستای 
تیرانچی تهیه شده و این پروژه با اعتباری 
بالغ بــر 2/5 میلیارد تومان، بــا هدف بهره 
مندی ساکنان روستای تیرانچی از خدمات 
شبکه فاضلاب اجرایی می گردد، گفتنی 
اســت در ابتدای امر، با تخصیص اعتبارات 
جاری، اجرای 5 کیلومتــر از 18 کیلومتر 

فاضلاب این روستا عملیاتی می گردد .  
رییس هیات مدیره آبفا اســتان اصفهان  با 
اشــاره  به دلیل اجرای تاسیسات  فاضلاب 
در روستای تیرانچی تصریح کرد: روستای 
تیرانچی از جمله روستاهایی به شمار می 
آید کــه از یک طرف به خمینی شــهر و از 
سوی دیگر به شهر کوشک چسبیده است و 
مجاورت این روستا به شهر ها یکی از دلایل 
اجرای تاسیســات فاضلاب در این منطقه 
اســت. وی با بیان اینکه هم اکنون 1620 
فقره انشعاب آب به مشترکین در روستای 
تیرانچی واگذار گردیده اســت اعلام کرد: 
جمعیت این روستا بالغ بر 3500 نفر است 
و با اجرای تاسیسات فاضلاب در آینده، به 
متقاضیان، انشعاب فاضلاب واگذار می شود.

هاشم امینی با بیان اینکه روستای تیرانچی 
تحت پوشش طرح آبرسانی اصفهان بزرگ 
است اظهار داشت: با همکاری فرمانداری و 
شهرداری خمینی  شهر، منابع و سرمایه لازم 
برای پروژه  اصلاح شبکه آبرسانی به منظور 
حل مشکل کم آبی و افت فشار آب، جذب 
شده  اســت. مدیر عامل شرکت آبفا استان 
اصفهان اظهار داشت: افت فشار آب  ناشی 
از افزایش مصرف آب در تابستان و همچنین 
رعایت پروتکل های بهداشتی در مبارزه با 
کرونا است. از مصرف  کنندگان انتظار 
داریم با توجه به مصرف بالای آب در 
تابستان و کمبود منابع آبی کشور و 
با در نظرگرفتن موازین بهداشــتی 
با حداکثر مدیریــت در مصرف آب، 
به گــذر از این بحــران کمک کنند. 
شایان ذکر است، مدیرعامل شرکت 
آبفا اســتان اصفهان چندی پیش در 
نشست خبری خود یکی از اقدامات 
مهــم در ســاختار وزارت نیــرو را، 
یکپارچه سازی شبکه آب و فاضلاب 

روستایی و شهری اعلام کرد.

مدت زیادی تا عرضه صندوق های دارا 
دوم و سوم )ETF( باقی نمانده که خبر 
احتمال لغو این عرضه ها منتشر می شود. 
طغیانی،  مهدی  از  نقل  به  خبر  این 
اقتصادی مجلس  سخنگوی کمیسیون 

شورای اسلامی اعلام شد. 
او در گفت وگو با »دنیای اقتصاد« منکر 
این خبر نمی شود و تاکید می کند: اگر 
منابع صندوق های دارا دوم و سوم، منابع 
باشد  عدالت  سهام  شده  داده  برگشت 

مجلس جلوی واگذاری آنها را می گیرد. 
به گفته او وزیر امور اقتصادی و دارایی در 
جلسه سه شنبه هفته گذشته تاکید کرد 
منابع صندوق های دارا دوم و سوم مربوط 

به سهام عدالت نیست. 
اما طغیانی می گوید دولت باید تا قبل از 
عرضه این صندوق ها به صورت رسمی به 
مجلس نامه دهد و این موضوع را تایید 

کند. 
واکنش  با  دیروز  طغیانی  گفته های 
سازمان  رئیس  صالح،  علیرضا 
به  صالح  شد؛  مواجه  خصوصی سازی 
بورس24 تاکید کرد:  صندوق های دولتی 
پالایشی، خودرو و صنایع فلزی به ترتیب 
به عموم مردم واگذار می شوند و با توجه 
 99 بودجه  قانون   2 تبصره  مصوبه  به 

حتما تا پایان سال این 3 صندوق واگذار 
خواهند شد.

شده  منتشر  اخباری  شما  از  نقل  به   
که عرضه صندوق های دارا دوم و سوم 
تايید  را  خبر  اين  آيا  است؛  منتفی 

می کنید؟
ما در نشستی که با وزیر اقتصاد داشتیم 
تاکید کردیم دولت نباید منابع برگشت 
داده شده سهام عدالت را عرضه عمومی 
کند. این منابع باید به جاماندگان تعلق 

گیرد. 
به عبارت دیگر دولت حق ندارد این منابع 
را تحت هر عنوانی واگذار کند. الان دولت 
باید به ما اعلام کند که منابع صندوق های 
دارا دوم و سوم منابع برگشت داده شده 

به سهام عدالت نیست.

 جلسه شما با وزير اقتصاد چه زمانی 
برگزار شد؟

هفته پیش سه شنبه.
در این جلسه وزیر اقتصاد درباره منابع 

صندوق های دارا دوم و سوم چه گفت؟
این  منابع  که  است  این  دولت  حرف 
صندوق ها ربطی به منابع سهام عدالت 

برگشت داده شده ندارد.

 مجلس چه برنامه ای برای منابع سهام 
عدالت برگشت داده شده به دولت دارد؟

این منابع باید به جاماندگان سهام عدالت 
این زمینه  یابد و طرحی در  تخصیص 
تدوین شده است. بخشی از منابع سهام 
عدالت که سال 85 واگذار شد به افراد 
تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی 
با تخفیف 50 درصد تعلق گرفت. بعد از 
10 سال آنها مالک کل سهام خود شدند. 
مابقی به افراد دیگری غیر از افراد تحت 

پوشش واگذار شد. 
خود  را  پول  درصد  باید 50  افراد  این 

می دادند تا مالک کل سهام عدالت شوند.
اعلام کرد  قبل  دو سال  دولت حدود   
مردم 50 درصد باقی مانده را بدهند تا 

مالک کل سهام شوند. 
کرد  تعیین  کار  این  برای  هم  مهلتی 
که  کردند  را  کار  این  کمی  تعداد  اما 
شاید حدود 500 هزار نفر بودند. حدود 
دولت  به  سهامشان  نصف  میلیون   45
برگشت. حالا حرف ما این است که آن 
افراد  به  باید  شده  داده  برگشت  منابع 
شود.  واگذار  عدالت  سهام  از  جامانده 
یعنی این جز منابع سهام عدالت است 
و دولت نباید سراغ آنان برود و به عنوان 
عرضه اولیه وارد بورس کند. اکنون دولت 

می گوید منابع دارا دوم و سوم جداست. ما 
هم می گویم قبول، واگذار کن اما برای ما 
بنویس این منابعی که می خواهم واگذار 
کنم ربطی به منابع برگشت شده از سهام 

عدالت ندارد.

 بنا بر اخبار قبلی، دارا دوم قرار است 
شود؛  عرضه  مرداد  اوايل  يا  تیر  اواخر 
و  مانده  باقی  کمی  فرصت  زمان  آن  تا 
حتما طرح ساماندهی سهام عدالت هم 
تا آن زمان در مجلس بررسی نمی شود. 

تکلیف چه می شود؟
منابع  بنویسد  نامه  باید  دولت 
سهام  به  ربطی  سه  و  دو  صندوق های 

برگشت شده ندارد.

 خب اگر دولت واگذار می کند....
باید  ما  بدهد.  ما  به  رسمی  نامه  باید 
برای  لازم  منابع  که  شویم  مطمئن 
و  دارد  وجود  عدالت  سهام  واگذاری 
منابع آن تحت عناوین مختلف واگذار 

نمی شود.

 اين نامه که می گويید بايد چه زمانی به 
دست مجلس برسد و کدام سازمان بايد 

آن را ارائه بدهد؟
به صورت  باید  خصوصی سازی  سازمان 
منابع  که  بنویسد  ما  به  مکتوب 
صندوق های دوم و سوم ربطی به منابع 
و  ندارد  عدالت  سهام  شده  برگشت 
به  کاری  اصلا  ما  نه  اگر  آنها جداست. 
نداریم  داراسوم  و  دارادوم  صندوق های 
ولی اگر از منابع آنها استفاده کرده باشند 
و به ما اطلاع ندهند جلوی واگذاری ها را 
می گیریم. از نظر ما این ها منابع سهام 
عدالت است و منابع سهام عدالت باید 

به جاماندگان واگذار شود.

 اگر دولت واگذار کند و شما بعدا متوجه 
شويد چه می کنید؟

خیر مرحله بعدی درکار نیست؛ تا قبل از 
واگذاری باید این نامه را به ما بدهند.

 اگر منابعی که از دارا يکم واگذار کرده 
به  داده شده  برگشت  منابع  به  مربوط 

سهام عدالت باشد چه اتفاقی می افتد؟
هنوز تصمیم نگرفته ایم و تازه روی طرح 
می کنیم  کار  عدالت  سهام  ساماندهی 
پس می توانیم از الان به بعد تعیین تکلیف 
کنیم. البته اگر منابع دارا یکم هم جزو 
منابع سهام عدالت بوده باشد باید دولت 
از منابع دیگر آن را برای جاماندگان سهام 
عدالت جبران کند. سهام عدالت برای 
محرومان جامعه است، برای شش دهکی 
کرده  بینی  پیش  قانون گذار  که  است 
سهام عدالت به آنها واگذار شود و نباید 

اینها را به غیر واگذار کرد.

اولویت با جامانده های سهام عدالت است

اولویت های برنامه ای اتاق اصفهان تشریح شدبرگزاری رویداد کارآفرینان آینده در اتاق اصفهان 
 گزارش

موانع عرضه دو صندوق  دارادوم و داراسوم در گفت وگو با  سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس تشریح شد؛  گزارش

رونمایی از اولین پروژه 
فاضلاب روستایی 

  نوسان: حجت الاسلام و المسلمین دکتر سید محمدرضا میرتاج الدينی 
نماينده تبريز در مجلس شورای اسلامی و حجت الاسلام و المسلمین 
سید ناصر موسوی لارگانی نماينده مردم فلاورجان در مجلس شورای 
اسلامی و عضو هیات رئیسه مجلس شنبه بیست و يکم تیرماه با حضور در 
ذوب آهن اصفهان از بخش های مختلف خط تولید شرکت شامل کارگاه 
تولید ريل در نورد 6۵۰ ، باتری شــماره سه کک سازی وکوره بلند های 
شماره يک و سه بازديد کردند و با مهندس منصور يزدی زاده مديرعامل 

اين شرکت و ساير مسئولین کارخانه گفتگو نمودند.  
نماینده تبریز در مجلس شورای اسلامی گفت :ذوب آهن اصفهان یکی از صنایع پایه و از 
افتخارات نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران محسوب می شود. بنده در دوران فعالیت 
در سمت معاونت ریاست جمهوری نیز بازدیدی از ذوب آهن اصفهان داشتم و هم اکنون 
که در ابتدای مجلس یازدهم هستیم نیز علاقمند بودم بازدیدی از این کارخانه عظیم 

داشته باشم.
تولید ريل ملی

جاذبه های ذوب آهن اصفهان 
خودکفایی در تولید ریل ملی،ثمره تلاش و کوشش شبانه روزی متخصصین ذوب آهن 
اصفهان است. وی با اشاره به اینکه انصافاً  تلاش و کوشش کارگران در جبهه صنعت از 
نزدیک نمود ویژه ای دارد ، افزود : آماده سازی کوره بلند این کارخانه عظیم که بیش 
از نیم قرن از عمر آن می گذرد جای تشــکر و  قدردانــی دارد. نماینده مردم تبریز در 
مجلس شورای اسلامی تصریح کرد : یکی از جاذبه های ذوب آهن اصفهان برای بنده 
تولید ریل مطابق با آخرین استاندارد های روز دنیا است و امروز این فراغ خاطر را داریم 
که این شرکت مادر صنعتی می تواند کلیه نیازهای خطوط راه آهن کشور را پوشش 
دهد و لذا میتوانم بگویم خودکفایی در تولید ریل ملی،ثمره تلاش و کوشــش شبانه 
روزی متخصصین ذوب آهن اصفهان است. دکتر میرتاج الدینی ادامه داد: نسل آینده 
قطارهای ایران،از نوع پر سرعت هستند که ذوب آهن اصفهان تامین ریل استاندارد آنها 

را از شمال تا جنوب و شرق تا غرب پوشش دهد.
این مقام مسئول در پاسخ به این سوال که دولت و مجلس چگونه می توانند دغدغه 
اصلی ذوب آهن اصفهان که نداشتن مواد اولیه است را برطرف نمایند چنین گفت : 
امروز مطلع شدم این شرکت عظیم به دلیل نداشتن سنگ آهن نمی تواند با ظرفیت 
کامل تولید داشته باشد زیرا بخش اعظمی از   سنگ آهن تولیدی کشور متاسفانه صادر 
می شود و این در حالی است که همین ماده اولیه با ورود به این کارخانه و تبدیل شدن 
به محصول نهایی می تواند ارزش افزوده چند برابری را به ویژه در شرایط تحریم کنونی 
برای کشور به ارمغان بیاورد. انشاا... به کمک نمایندگان مردم اصفهان در مجلس شورای 
اسلامی مبحث مهم اختصاص دادن معدن به ذوب آهن اصفهان را به صورت جدی از 

وزارت صمت پیگیری می کنیم تا مشکل تامین مواد اولیه این شرکت برطرف شود.
حجت الاسلام و المسلمین سید ناصر موســوی لارگانی نماینده مردم فلاورجان در 
مجلس شورای اسلامی و عضو هیات رئیسه مجلس نیز گفت : ذوب آهن از اوایل انقلاب 
و قبل از آن به عنوان یک صنعت ملی شناخته شده است. برای ساخت این مجموعه 
عظیم فولادی از بیت المال کشور هزینه بسیاری شده و چندین نسل با تعهد و تلاش 
شبانه روزی زحمت کشیدند و حقیقتاً امروز جای تعجب دارد که چرا این کارخانه عظیم 
با این وسعت،قدمت و تکنولوژی با نیمی از ظرفیت تولید محصولات استاندارد را در 
دستور کار دارد، مجموعه توانمندی که نیروی انسانی متخصص آن در ایران در کشور 
حرف اول را می زند. وی اضافه کرد : سنگ آهن که نعمت خدادادی است از ذوب آهن 
اصفهان دریغ می شود و لذا تولید محصولاتی جدیدی چون ریل و همچنین اشتغالزایی 

برای جوانان ایرانی توسط این کارخانه ابتر می ماند.
خام فروشی مواد اولیه 

توجیهی ندارد
نماینده مردم فلاورجان در مجلس شورای اسلامی افزود : هم اکنون حدود 50 درصد 
از محصولات نهایی  ذوب آهن اصفهان به بیش از بیست کشور دنیا صادر می شود این 
دستاورد بزرگ در کنار خام فروشی مواد اولیه واقعاً بی انصافی است و توجیهی ندارد. 
مدتی است می بینیم معادن کشور نیز زنجیره تولید خودشان را تکمیل می کنند و 
اقدام به تاسیس واحدهای فولادی در کنار معادن کردند که این اقدام شایسته ای نیست 
و باید ابتدا نیاز داخل و واحدهای فولادی فعلی تامین شود و سپس صادرات مواد اولیه و 
همچنین مجوزهای جدید فولادی صادر شود. مهندس یزدی زاده مدیرعامل شرکت 
نیز گفت : ذوب آهن اصفهان به عنوان تنها شرکتی که تولید آن به روش کوره بلند است، 
متاسفانه از یارانه انرژی برخوردار نیست این موضوع قیمت تمام شده محصولات ذوب 
آهن را  با سایر شرکت ها متفاوت ساخته است. وی افزود : امیدواریم با تامین پایدار مواد 
اولیه شرکت که بزرگترین دغدغه امروز تک تک ذوب آهنی ها است بتوانیم جهش 

تولید مد نظر رهبر معظم انقلاب را محقق نماییم.

خودکفایی در تولید ریل 
ثمره همت متخصصین ذوب آهن اصفهان 

طغیانی: اگر منابع دارا دوم و سوم منابع سهام عدالت باشد، مجلس جلوی عرضه را می گیرد

سید محمدرضا میرتاج الدينی نماينده تبريز در مجلس عنوان کرد:

مجلـس به دنبال تصويب طرحی اسـت که برمبنای آن، موانعی بر سـر راه عرضه دو صندوق سـرمايه گذاری 
قابـل معاملـه دولتـی )ETF( يعنـی دارادوم و داراسـوم ايجـاد خواهـد شـد. مهدی طغیانی، سـخنگوی 
کمیسـیون اقتصـادی مجلس در گفت وگـو با »دنیای اقتصـاد« از شـرط های پارلمان بـرای موافقت با عرضه 
ايـن دو ETF دولتـی رونمايی کرده اسـت. به گفتـه او هدف از اين اقدام، واگذاری سـهام جامانده های سـهام عدالت اسـت. 
او می گويـد: اگـر منابع دارا دوم و سـوم منابع سـهام عدالت باشـد، مجلـس جلوی عرضـه را می گیرد. واکنـش اولیه بورس 

بـه اين طـرح منفی بوده اسـت.

گفت و گو

گروه  بازرگانی



اين روزها مرتب بحث ونزوئلايی شدن اقتصاد 
اصل  سه  از  هم  من  می شود.  مطرح  ايران 
پیش گويی  از  »پرهیز   )۱ يعنی  همیشگی ام 
خود  »انتظارات  از  پرهیز   )۲ پیامبری«  و 
محقق شونده« ۳( پرهیز از توصیه های »جمع 
اين موضوع  به  راجع  تحلیل خاصی  و  پیروی می کنم   ، صفری« 
ندارم. ولی خوب است در يکی دو پست کمی دقیق تر در مورد 
شد  قرار  اگر  که  کنیم  صحبت  ابرتورم  و  تورم  خلق  مکانیسم 
موضوع را بفهمیم و تحلیل کنیم چارچوب نظری و ذهنی  درستی 

داشته باشیم.
اول از همـه ایـن که ابرتورم یک پدیده سـاده نیسـت و مکانیسـمش هم 
لزوما در همه کشـورها یک سـان نبوده اسـت. پس این توضیحات سـاده 
مـا لزومـا همـه جنبه ها را نمی پوشـاند و خیل کلی اسـت. بـرای جزییات 
بایـد ادبیـات مربـوط به ابرتورم در کشـورهای مختلف را مطالعـه کرد. به 
عنـوان نقطـه شـروع، دولتی را تصور کنیـد که با »شـوک بودجه« مواجه 
شـده اسـت. این شـوک می توانـد مثلا هزینـه یک جنگ جدیـد )آلمان( 
یـا تحریـم )ونزوئلا( به هم ریختگـی اقتصـاد )زیمبابوه(، هزینه هـای زیاد 

دولتـی )آمریکای لاتین( و ... باشـد.
دولـت برای تامین کسـری بودجـه اش سـه راه دارد: 1( مالیات هـا را زیاد 
کنـد. 2( اوراق قرضـه منتشـر کنـد. 3( پول چاپ کند. این سـه راه حل  از 
منظـر »اثـر روی بودجـه شـهروندان« از قوی بـه ضعیف مرتب شـده اند. 
مالیـات خیلـی فوری کاهش قدرت خرید را نشـان می دهـد )چون دولت 
مسـتقیم پـول از مردم می گیـرد و اثر تورمـی نـدارد. اوراق قرضه مصرف 
امـروز مـردم را کـم می کنـد ولـی قـول بازپرداخـت در آینـده می  دهد و 
نهایتـا چاپ پول )انبسـاط عرضه پول( ممکن اسـت اثر مسـتقیمی روی 
رفتـار مصـرف امـروز مـردم نداشـه باشـد »چـون خیلـی از مـردم حتی 
ممکـن اسـت از کـم و کیف چاپ پول اطلاع نداشـته باشـند.«  حالا یک 
نکتـه خیلـی مهـم برای مـدل ما این اسـت کـه جمع کل کیـک اقتصاد 
بیـن مـردم و دولـت ثابـت اسـت. در نتیجه وقتـی دولت کسـری بودجه 
دارد و بـه طریقـی از مـردم می گیـرد، مصـرف مـردم بایـد کـم شـود تـا 

تعـادل برقـرار بمانـد. توجه بـه این نکتـه در درک قضیه کلیدی اسـت.
حـالا برگردیـم به تـورم و ابرتورم. دولت به شـیوه اصلی خـودش - یعنی 
اوراق قرضـه و چـاپ پـول - از مـردم قـرض گرفتـه و خـرج کرده اسـت. 
حالت اول )اوراق قرضه( خیلی شـیک و رسـمی اسـت و حالت دوم )چاپ 
پـول( شـبیه ایـن اسـت که یـک نفـر از کیف پـول شـما بـدون اطلاع و 
اجـازه شـما پولـی برداشـته و رفتـه بـازار خریده کرده اسـت و شـما هم 
خبـر نداریـد. حـالا اگـر بـه شـما بگویند کـه این کسـی که از شـما پول 
قـرض گرفتـه )اوراق( یـا پول تـان را دزدیـده )چـاپ پـول(، آدم معتبری 
اسـت و اگـر موقتـا هم دزدی کنـد بعدا مـی آورد و سـرجایش می گذارد: 
آیـا رفتـار مصرفـی شـما عـوض می شـود؟ احتمـالا خیـر! چـرا؟ چـون 
ثـروت شـما تغییـر نکـرده اسـت. فقـط مدتی بـه دولـت قـرض داده اید. 
ایـن می شـود قصـه دولتی که مثـلا برای کسـری بودجه جنـگ از مردم 
قـرض گرفتـه ولی همـه می دانند که در سـال های رونق بعـد از جنگ، از 
محـل درآمـد مالیاتـی بیش تر، مـازاد بودجـه خواهد داشـت و قرض  های 
قبلـی را پـس می دهـد. تـا وقتـی این باور هسـت، »چـاپ موقـت پول یا 
انتشـار اوراق تاثیـر چندانـی روی رفتار مـردم و تورم نـدارد.« به قول اهل 
فـن دولـت Fiscal Backing دارد....ولـی برعکس، اگر بفهمیم که به 
علـت رکـود آینده یا تداوم مشـکلات یا هزینه های جدیـد )غرامت جنگ 
آلمـان( یـا شـوک به بخش تولیـد )تجربه کشـورهای دیگـر(، دولت توان 
حقیقـی بـرای خلق مـازاد بودجـه و بازپرداخت بدهی ها نخواهد داشـت، 
»انتظـار« از رفتـار آینـده دولـت چیسـت؟ »چـاپ پـول بیش تـر بـرای 
پرداخـت قرض هـای قبلـی«. مـردم ناگهـان می فهمنـد کـه انتشـار پول 
موقتـی نیسـت و پـول دولتی ارزشـی کم تـر از چیزی که فکـر می کردند 
دارد. در ایـن حالـت همـه می خواهند از شـر پول کاغذی خلاص شـوند. 
در نتیجـه »پـول ته نشین شـده در بانـک« )اصطـلاح روزمـره و غیرفنـی 
بـه کار می بریـم( کـم شـده و به »سـرعت گردش پـول« اضافه می شـود. 
مـردم عجلـه دارنـد که پـول را به کالا تبدیـل کنند.  تقاضا بـرای تبدیل 
پـول بـه کالا بیش تـر شـده و »قیمـت اسـمی« کالاها بـالا مـی رود. جور 
دیگـری هـم ببینیم: مـن ناگهان می فهمم کـه هم من و هـم دزد )چاپ 
پـول( از جیـب مـن خریـد کرده ایـم و خورده ایـم ولـی دزد هـم قصـد یا 
تـوان بازپرداخت نـدارد. در تعادل من باید از طریق تـورم ناگریز در آینده 
»فقیـر بشـوم«  تا قید محدودیت منابع روی کل زمـان برقرار بماند. )این 

فنی تریـن توضیح قضیه اسـت.(
در این جـا یـک بازخـورد مثبـت هـم در ابرتورم هـا وارد عمـل می شـوند: 
وقتـی سـطح عمومی قیمت ها بـالا می رود )مثلا ماهیانـه 50 درصد( ولی 
متغیرهایـی مثل دسـت  مزد هنوز روی نرخ قبلی هسـتند، درآمد مالیاتی 
حقیقـی دولـت هم به شـدت کـم می شـود و کمابیش به صفر می رسـد! 
چـون درآمـد مالیاتـی هنـوز روی قیمت  هـای اسـمی قدیمی اسـت. این 
مثـل بنزیـن روی آتش اسـت: تورم بـالا، درآمد مالیاتی حقیقـی دولت را 
کم تـر کـرده و به شـدت چاپ پـول جدید می  افزایـد و دور باطلـی ایجاد 
می شـود کـه در تورم هـای معمولـی و پایـدار و پیش بینی پذیـر )مثلا هر 

سـال 20%( رخ نمی دهد. 
فعـلا این جـا متوقـف شـویم که بعـدا جزییـات بیش تـری اضافـه کنیم. 
بحـث تـورم و ابرتـورم و ... خیلـی جنبه  ها و ظرایف و تحـولات دیگر دارد 

کـه امیدوارم دوسـتان متخصـص وارد توضیح آن شـوند.

مقبولیــت دلار در معاملات بیــن المللی منافــع زیادی را 
برای اقتصاد آمریکا در پی داشــته و خواهد داشت. هنگامی 
که ارزش دلار کاهش می یابد، این به منزله مالیاتی اســت 
که دولت آمریکا  غیرمســتقیم از شــهروندان خود و دیگر 
کشورهای دنیا دریافت کرده اســت، که به حق آقایی دلار 

معروف است. 
به عنوان مثال فرض کنید یک دلار معادل یک کیلو پنیر )با 
کیفیت معین( ارزش داشته باشــد. وقتی ارزش دلار نصف 
می شود، اکنون دو دلار معادل همان مقدار پنیر هست. در 
فاصله زمانی که آمریکا حجم پول خود را گسترش می دهد 
که موجب کاهش ارزش دلار می گردد، ابتدا با یک دلار یک 
کیلو پنیر را می خرد و چون طی زمان ارزش دلار کم شــده 
است فروشنده متضرر می شــود. بعبارت دیگر قیمت کالا 
برای آمریکا نصف شده اســت. و این مالیاتی است که کشور 

دیگر به آمریکا داده است.
اصولا حربه کاهش ارزش پول ملــی )ارزانتر کردن ارز( برای 

کشــورهای قدرتمند اقتصادی در برهه هایی از زمان اتفاق 
افتاده است که به جنگ ارزها نیز معروف است.

 آقای ترامپ اخیرا بارها اشــاره به این موضوع داشت که چرا 
چین یوهان را )بصورت مصنوعی( ارزان نگه می دارد، و باید آن 
را گران کند. ارزانتر بودن یوهان بمنزله ارزانتر بودن کالاهای 
چینی برای خریداران آن می باشد و موجب صادرات آن می 
شود. داعیه ترامپ اینست که چین باید یوهان را در برابر دلار 
گران کند تا بدین طریق کالاهــای آمریکایی برای چینی ها 

ارزانتر شود.
آمریکا طی سده اخیر 95 درصد ارزش دلار را کاهش داده است 
)حال بدلیل سیاست های انبساطی برای مخارج داخلی و بین 
المللی خود و جنگ ها و ...(. این بدان معناست که 95 درصد 
هزینه های خود را از طریق حق آقایی دلار براحتی کســب 
کرده است. بر اساس آمار منتشره در ســال 2018  حدود 40 
معاملات با دلاراست، 64 درصد ارزهای بین المللی موجود به 
دلار است، 63 درصد بدهی های بین المللی به دلار است، و 59 
درصد وامهای بین المللی به دلار است. بعبارت دیگر مجموع 
ارقام مذکور چیزی حدود دو برابر موجودی دلار آمریکا است. 
حجم موجود دلار حدود 5000 میلیارد دلار است و لذا مجموع 
آنها به 10000 میلیارد دلار میرسد که در سطح بین الملل بین 
کشورهای مختلف در چرخش است.  و با کاهش 95 درصدی 
ارزش دلار طی سده اخیر می توان گفت آمریکا به قیمت امروز 
9500 میلیارد دلار از کشورهای جهان بابت حق آقایی دلار 
به جیب مبارک زده است و هزینه جنگ ها و غیره را در دنیا از 

کشورهای دنیا گرفته است.

سال ششم
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دولت هند 50 پروژه سرمایه گذاری چینی ها در این کشور را بازنگری می کند. به گزارش 
رویترز، منابع آگاه در دولت هند گفته اند همزمان با تشدید تنش ها بین دو اقتصاد 
نخست آسیا هندی ها قصد دارند 50 پروژه سرمایه گذاری را که قرار بود سرمایه گذاران 
چینی در این کشور اجرایی کنند، بازنگری کنند. دولت هند از ماه آوریل لایحه ای را 
تصویب کرده است که به موجب آن سرمایه گذاری اتباع خارجی کشورهای همسایه در 

این کشور را باید دولت بررسی کند تا به امنیت ملی لطمه نزند. 

تولید نفت ونزوئلا به 300 هزار بشکه در روز و صادرات این کشور به کمترین سطح در 
۷۷ سال اخیر سقوط کرده است. براساس گزارش های به دست آمده از عملیات داخلی 
شرکت نفت دولتی ونزوئلا )پدوسا( این کشور تولید نفت خام در ماه ژوئیه را تنها با 
تولید 300 هزار بشکه در روز و بدون هیچ دکل حفاری نفتی فعال آغاز کرده است. با 
نادیده گرفتن اعتصاب دو ماه دسامبر 2002 و ژانویه 2003، تولید نفت خام ونزوئلا به 

کمترین سطح نزدیک به 9 دهه اخیر رسیده است.

سقوطتولیدوصادراتنفتونزوئلابحراناقتصادیبینچینوهندعمیقترمیشود؟

ریسک پذیری
یا ریسک گریزی؟

مکانیسم ابرتورم
 

  هفته نامه
n a v a s a nW e e k l y

پیامبر اکرم )ص( 

به فرزندان خود احترام بگذارید و آن ها را 
نیکو تربیت کنید تا مورد غفران پروردگار 

قرار گیرید.
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شمــاره 
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نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

حق آقایی دلار !؟

نگاره

باجه پرداخت؛ باجه دریافت

مدیریت

»ریسک پذیری ذاتی هر کارآفرینی است 
و اصولا افرادی که ریسک پذیر نباشند 
و  کارآفرینی  شد،  نخواهند  کارآفرین 
ریسک پذیری به نوعی همزاد یکدیگر 
هستند. پذیرش ریسک به عنوان بخشی 
از کسب وکار است و باید آن را بپذیریم.« 
بارها و بارها چنین جملاتی را خوانده ایم 
و از افراد مختلف شنیده ایم. اما مفهوم 
ریسک کردن  و  ریسک پذیر  و  ریسک 
چه معنایی دارند؟ آیا می توانیم مطابق 
نوشته های هیجان انگیز یکی دو کتاب یا 
فرد، بزنیم به دل بازار و روی داروندارمان 
ثابت کنیم که  به همه  تا  قمار کنیم 
بیایید  هستیم؟  ریسک پذیری  انسان 
کمی در مورد ریسک  و ریسک پذیری یا 
ریسک گریزی بیشتر با هم حرف بزنیم و 

شما هم نظرتان را بگویید.
باید  کسب وکارها  در  ریسک  هنگام 
واقعیت پذیر باشیم و حد وسط و میانه را 
انتخاب کنیم. ریسک باید حساب شده 
باشد و در همه زمینه ها )مثل توسعه 
کسب وکار، راه اندازی خط جدید، افزایش 
نیروها به منظور خدمات بهتر به مشتری 
و... ( واقعیت های کسب وکار، بازار، جامعه 

هدف و... را در نظر بگیریم.
ضمن اینکه نکات مهمی وجود دارد که 
در برخورد با مفاهیم باید مدّ نظرمان 
باشد. یکی از این نکات اساسی این است 
که هر فردی، چه کارآفرین باشد و چه 
کارمند، همیشه باید براساس واقعیت های 
جامعه اش تصمیم بگیرد. بنابراین وقتی 
قرار است از مفاهیمی جهانی مانند ریسک 
استفاده کنیم، به قطع و یقین باید زمینه ها 
و جامعه ای را که در آن زندگی می کنیم، 
در نظر داشته باشیم. در آن صورت ما به 
ریسک عاقلانه دست خواهیم زد و از 
ریسکی که منجر به شکست مفتضحانه 

شود، پرهیز می کنیم.
بنابراین ریسک پذیری باید هم راستا با 
واقعیت ها انجام شود، در غیر این صورت، 
بلکه  بود،  نخواهد  ای  عاقلانه  ریسک 
نوعی تهور و بی بابکی است که نتایج 
خوبی به بار نخواهد آورد. این مسئله در 
حالی است که یک کارآفرین، قبل از هر 
اقدامی باید مسئولیت های خود را هم در 
نظر بگیرد؛ مسئولیتش نسبت به خودش 
و زندگی اش، نسبت به برندی که ساخته 
افرادی  و  به کارمندانش  است، نسبت 
که زندگی روزمره شان به تصمیمات او 

وابسته است، نسبت به مشتریان و...
ریسک پذیری به این معنی نیست که با 
چشمان بسته و دستان در هم گره شده، 
به دل آتش بزنیم. ریسک پذیری بیشتر 
به این معنی است که در شرایط بحرانی 
فکر  به  کسب وکار،  رهاکردن  جای  به 
تغییر در روند و تغییر در مسیرها باشیم 
تا کسب وکار را به اصطلاح سر پا نگه 
داریم. گاه به جای بلندپروازی باید به فکر 
بقا بود. به خاطر داشته باشیم که ورود 
معنای  به  غیرتخصصی،  حوزه های  به 
بلکه  نیست.  شجاعت  و  ریسک کردن 
حرکتی غیرعقلانی است که نتیجه ای جز 

شکست نصیب افراد نمی کند. 

رابرت دانهام با توجه تجارب خود و مشاهده رفتار ساير مديران 
ارشد اجرايی ،۱۳ اشتباه فاحش را شناسايی کرده است  که 
معتقد است اين اشتباهات مخصوص مديران صنايع و شرکت 

های خاص نیست بلکه در تمام صنايع وجود دارد.

اول: گوش ندادن
به سخنان کارکنان خود توجه نمی کنند، بلکه فقط با آنها صحبت می کنند. 
نتیجه این شیوه فقدان تعهد، وفاداری و احساس تعلق و نیز افزایش انزجار و 

دلسردی کارکنان است.
دوم: افراط در تعهد

اگر نتوانید کارکنانی پرورش دهید که در مواقع لازم بتوانند پاسخ منفی 
دهند، به جای یک استراتژی موفقیت آمیز، با کار بیش از حد، دستاورد 

اندک، نارضایتی مشتری و »قهرمانانی مرده« دست به گریبان خواهد بود.
سوم: دل خوش کردن به آمار و ارقام

آمار و ارقام فقط نتیجه فرعی تصمیمات شما است. انجام اقداماتی به منظور 
تغییر اعداد، بدون توجه به عوامل پدید آورنده این اعداد )از جمله پیشنهادهای 
ارزشمند، اجرای عدالت، رضایت مخاطبان و انگیزه و اشتیاق کارکنان( و نیز 

بدون توجه به مدیریت این عوامل، در نهایت نتایجی مخرب دارد.
چهارم: پذيرش تعهدهای مبهم و نامشخص يا پرهیز از تعهد

توافق های مبهم و فقدان استانداردی روشن برای ایجاد و پذیرش تعهد 
و مدیریت آن، به اتلاف نیرو و کناره گیری کارکنان می انجامد. همچنان 
که پرهیز از پذیرش تعهد و مسئولیتی روشن نیز همین نتایج را در پی 

خواهد داشت.
پنجم: توجه به مخاطبان در اولويت آخر

انجام وظیفه بدون توجه به واکنش مخاطبان طرحها و برنامه ها به آنچه 
انجام شده و چگونگی انجام آن، رضایت مخاطبان را سلب می کند.
ششم: ترس و بی میلی نسبت به ارزيابی عملکرد

گفت وگوی صادقانه و مستقیم، یک مهارت ارزشمند است که انجام آن 

شهامت  و  جرأت  مقداری  مستلزم 
است. مدیران ارشد باید یاد بگیرند که 
زمینه های ارائه بازخورد مستقیم و به 

موقع عملکرد را فراهم کنند.
هفتم: تیم سازی فقط به شکل 

صوری 
تیم ها تنها گروه هایی از افراد نیستند که 
با هم کار می کنند، مهارت های ایجاد 
تیم های واقعی با عملکردی مطمئن و 
اثربخش،  باید آموخته شوند و واقعیت 
این است که کمتر کسی از این مهارت ها 

برخوردار است.
هشتم: خالی بودن چنته مديريت

مدیریت اثربخش مستلزم دامنه ای از مهارت هاست و اغلب مدیران 
همه مهارت ها و توانایی های لازم را ندارند. کلیدی ترین این توانایی ها 
شنیدن،  توانایی  تعهد،  ایجاد  توانایی  تیم سازی،  از  است  عبارت 
مدیریت روحیه، مبارزه و غلبه بر کاستی ها، مدیریت رضایت مشتری، 
برنامه ریزی اثربخش، اصول اخلاقی معین، حضور و موجودیت و 

منفعل نبودن.
نهم: دستور دادن به جای درخواست کردن و ايجاد تعهد

احساس تعلق و تعالی در افرادی که صرفاً فرمان پذیرند، دیده نمی شود 
و معمولاً دستور دادن به امتناعی همراه با آزردگی می انجامد. 

در واقع آنچه که در پی آن هستیم، احساس تعلق به سازمان، غرور و 
دلبستگی است و اینها وقتی ایجاد می شود که فرد نسبت به آنچه انجام 

می دهد، متعهد باشد.
دهم: ناتوانی در ايجاد اعتماد

اعتماد احساسی مبهم برخاسته از سوابق قبلی نیست. ایجاد اعتماد، 

بازسازی و حفظ اعتماد موجود، مهارت های ارزشمندی است که کمتر 
در رفتار مدیران مشاهده می شود و باید آموخته شود.

يازدهم: نداشتن برنامه کاری روشن
یک هدف کمی یا بیانیه چشم انداز، فقط بخش هایی از یک برنامه کاری 
است. برنامه کاری مستلزم یک استراتژی روشن، ارزش و اهمیت کافی 

برای مخاطبان و تیمی آماده و توانمند برای اجرا است.
دوازدهم: شدت عمل

شدت عمل به دستور دادن منتهی می شود، نه جلب احترام و تعهد 
دیگران. شدت عمل، قدرت و نشاط سازمان را نابود می کند و کارکنان 

را ضعیف و شکست خورده رها می سازد.
سیزدهم: متعهد نبودن به يادگیری

ما باید یاد بگیریم که از اشتباهات، موفقیت ها و تجاربمان بیاموزیم. ما 
باید یاد بگیریم که چگونه از دیگران بیاموزیم،  بویژه از آنها که ریسک 

کرده اند و موفقیت و شکست را تجربه کرده اند.

سیزده اشتباه بزرگ مدیران ارشد

   نسیم توکل
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دلار بخریم یا نخریم؟

اقتصاد

چنانچه سال گذشته هم گفتم »بازی دلار تمام شده است«، همچنان 
این گزاره برقرار است. امروز در جلسه مشاوره ای که با یکی از کارآفرینان 
موفق داشتم به ایشان توصیه کردم که تمام ارزهایی که به منظور 
سرمایه گذاری خریده اند را بفروشند و در همان جلسه طی تماسی که 

گرفته شد 100هزار دلار آن را بصورت تلفنی فروختند!
البته تأکید کردم که با توجه به فقدان ابزارهای پوشش ریسک در ایران، 
بهتر است آن مقداری که برای حفظ و تداوم کسب و کارشان در شرایط 
مختلف )از جمله سناریوهای بدبینانه( نیاز دارند را نگهداری کنند. اساسا 
خرید ارز در ایران به منظور سرمایه گذاری به زبان نظریه بازی ها یک 

استراتژی مغلوب )Dominated Strategy( هست. یعنی از هر 
منظری که نگاه کنیم، همواره دارایی مناسب تر از آن وجود دارد! 

به عنوان مثال، اگر نرخ ارز 20درصد رشد کند، قطعا سکه بیش از 
20درصد رشد خواهد کرد! همزمان بازار سهام هم رشد خواهد کرد! 

یعنی خرید ارز هیچ کمکی به جاماندگی شما در بازارهای مالی نخواهد 
کرد! حتی اگر جنگی اتفاق بیفتد آنگاه بازدهی سکه بسیار بیشتر از دلار 

خواهد بود.
 بنابرین برای پوشش کامل ریسک کافی است ترکیبی از سکه و سهام 

بجای دلار داشته باشید. 
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   مصطفی نصراصفهانی/ دکتری اقتصاد مالی

   احسان گنجی


